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چراغ سبز برای ورود دانش بنیانها
نخستین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران، ۱۷ تا ۲۰ 
دی ۹۷ در محل نمایشــگاه های برج میلاد، برگزار شد و 
در آن دســتاوردهای صنعت فولاد در حوزه بومی سازی 
ارائه گردید. آیین افتتاحیه این جشنواره با حضور بزرگان 
صنعت کشور،  فولادسازان برجسته و روسای تشکل های 
زنجیره فولاد کشور برگزار شــد و در پایان این جشنواره 
که مورد استقبال شرکت کنندگان قرار گرفت، از اطلس 
ملی فولاد و بانک اطلاعاتی تامین کنندگان زنجیره آهن 
و فولاد رونمایی و جوایزی به برگزیدگان بومی سازی اهدا 

گردید. همچنین ...

 گزارش

پراکنده اندیشی بس است!
در غیاب نخبگان فکری توســعه، دولت ها آمدند و برای 
خودشان برنامه توســعه نوشــتند؛ هر دولت آرزوهای 
خود را به در برنامه های توسعه گنجاند؛ مصوب و منابع 
ملی را صرف آن کرد و حاصل این شد که ما هنوز داریم 
درجا می زنیم. این بخشی از ســخنان محسن رنانی در 
رویداد روزملی توســعه بود.  ۲۰ دی ماه که سالروز تولد 
و شهادت امیرکبیر است؛ از سوی جمعی از اندیشه ورزان 
حوزه توسعه به عنوان »روز ملی توسعه« انتخاب و مراسم 
رونمایی از لوح یادبود آن در باغ فین کاشان برگزار شد. در 

این مراسم که به...
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ضربان  اقتصاد شهر

0۳

اتاق بازرگانی اصفهان تا چه اندازه توانسته به اهداف تبیین شده خود دست یابد؟؛

 4 سال  اتاق

میراث فروشی
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محسن پورسینا :

عملکرد ،چشمگیر بود

رسول رنجبران:

تاثیرگذار نبودیم

مسعود جمالی:

انتظار بیشتری داشتیم
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 نوسان: نماینده مردم اصفهان  
در مجلس شورای اسلامی گفت: 
با توجه به اینکه ۱۰ درصد بافت 
فرسوده کشور در استان اصفهان 
قرار دارد، اما تخصیص مناسب 
این  برای  اعتبارات  و  بودجه 

استان انجام نشده است.
حاشیه  در  الدین،  تاج  ناهید 
راه  وزیر  معاون  بازدید 
بافت های فرسوده  از  ار گلوگاه های شهری و بخشی  و شهرسازی 
اصفهان اظهارکرد: بسیاری از مشکلات متأسفانه به مباحث اقتصادی 
باز می گردد، درست است که بازآفرینی شهری یک بحث اقتصادی 
است، اما باید مورد توجه قرار گیرد. وی افزود: در بافت های فرسوده به 
دلیل مشکلات اجتماعی و شرایط خاصی که وجود دارد، آسیب های 
بنابراین اگر رفع آسیب های اجتماعی را در  اجتماعی پرُرنگ است، 

دستور کار قرار دهیم حتی از نظر اقتصادی نیز برُد کرده ایم.
نماینده مردم اصفهان در مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: رویکرد 
جمهور  رییس  شخص  و  است  مثبت  بسیار  موضوع  این  به  دولت 
بودجه ها و تسهیلات خوبی را علی رغم شرایط سخت موجود در نظر 
گرفته است، البته تنها کمک مالی و مادی مطرح نبوده بلکه مشارکت 
دست  به  دست  باید  همه  شهرسازی ها  و  راه  شهرداری ها،  مردمی، 
فرسوده  های  بافت  در  موجود  مشکلات  رفع  برای   و  داده  یکدیگر 
تلاش کنند. وی ادامه داد: به همین جهت پیگیر شدیم و از معاون 
عمرانی وزیر راه و شهرسازی درخواست کردیم تا به اصفهان آمده و از 

گلوگاه های بخشی از بافت فرسوده بازدید کنند.
تاج الدین گفت: مشکل شهرهایی که در شرق اصفهان قرار دارد، این 
است که برخی از آنها طرح های مصوب دارند، اما جمعیت آنها زیر ۵۰ 
هزار نفر است در حالی که در وزارت راه و شهرسازی برای شهرهای 

بالای ۵۰ هزار نفر اقدامات در دستور کار قرار می گیرد.
و  از خوراسگان، رهنان  وزیر همچنین  معاون  امروز  اظهارکرد:   وی 
دهنو بازدید کرد تا گلوگاه این نقاط اصفهان را از نزدیک مشاهده کند؛ 
البته اعتبارات تقریباً ثابت است، اما از معاون وزیر راه و شهرسازی قول 
گرفتیم نامه ای به وزیر راه و شهرسازی بنویسیم که اعتبارات استان 
را تا حدودی افزایش دهند چرا که ۱۰ درصد بافت فرسوده کشور 
در این استان قرار دارد، اما تخصیص مناسب بودجه و اعتبارات انجام 

نشده است.
کرد:  تصریح  اسلامی  شورای  مجلس  در  اصفهان  مردم  نماینده 
»عشایری« معاون وزیر راه و شهرسازی قول داد برای تامین بودجه 
و قیر هفت محله تصویب شده از جمله حصه، شهشهان، همت آباد، 
ابن سینا و دردشت توجه ویژه صورت گیرد. تاج الدین با بیان اینکه 
افزود: ۵۳  دهیم،  افزایش  را  محله  این هفت  تعداد  درصدد هستیم 
میلیارد تومان اعتبار برای بازآفرینی بافت های ناکارآمد استان اصفهان 
درنظر گرفته شده که ۲۰ میلیارد تومان آن مربوط به شهر اصفهان 
است و ما در صدد هستیم با انجام مذاکراتی، این مبلغ را افزایش دهیم.

محمد باقر نوبخت تاکید کرد: »گلایه مردم درباره گرانفروشی ها را شنیده ام.«رئیس 
سازمان برنامه و بودجه گفت: »اگر ارز ٤۲۰۰ تومانی برای کالاهای اساسی اختصاص یابد، 
اما فروشندگان، نرخ ارز در بازار آزاد را مبنای فروش قرار دهند، غیرقابل قبول است؛ بنابراین 
نظارت ها تشدید می شود.«او ادامه داد: »سازوکار لازم برای کنترل بازار تقویت می شود، تا 
کنترل دقیق بر بازار کالاهای اساسی اعمال شود و نباید این گونه باشد که از یک سو ارز ارزان 

اختصاص یابد و از سوی دیگر کالای گران به دست مردم برسد.«

استاد اقتصاد دانشگاه اصفهان گفت: حذف چهار صفر از پول ملی با هدف کنترل نقدینگی و 
تورم می تواند مؤثر باشد، اما این سیاست با اثرات کوتاه مدت و بلندمدت نباید عجولانه انجام 
شود .کمیل طیبی با بیان اینکه حذف صفر باید باهدف انضباط مالی منابع مدنظر قرار گیرد، 
اظهار کرد: در شرایط تحریم می توان این سیاست را باوجود اثربخشی در انضباط مالی و 
کنترل نقدینگی استفاده کرد، البته کارایی این طرح مستلزم ضمانت اجرایی مناسب است. 

وی تاکید کرد: کارایی این طرح مستلزم ضمانت اجرایی مناسب است.

   نوسان:  اســتاندار اصفهان با بیان 
اینکــه روز یکشــنبه دولــت بهترین 
مصوبه برای اصفهان و رودخانه کارون 
تصویب کرد، گفت: طی دو روز گذشته 
هزینه تکمیل پروژه قطار سریع السیر 
اصفهان-تهــران تامین شــد و روند 
تکمیل آن از روز گذشته دوباره آغاز شد.

عباس رضایــی، در آییــن افتتاحیه 
ســیزدهمین نمایشــگاه صنایــع و 
تجهیزات پزشــکی، دندانپزشــکی و 
آزمایشــگاهی اصفهان، اظهــار کرد: 
دولت روز یکشنبه بهترین مصوبه برای 
اصفهان و رودخانه کارون را داشــت و 
این قدمی مثبت است و معتقدم اگر آب 

نباشد هیچ چیز معنا ندارد.
 وی با بیان اینکــه تصویب این مصوبه 
در ۱۵ سال گذشــته می توانست مانع 
بسیاری از مشــکلات امروز حوزه آب 
اصفهان شود، افزود: طبق بررسی ها و بنا 
بر درخواست صنف کشاورزان در بهمن 
ماه و در مدت محدود آب رودخانه برای 

کشاورزی رها می شود.
اســتاندار اصفهــان با بیــان اینکه در 
شرایط نگران کننده اقتصادی و تحریم 
 با نظر بــه خداوند تفضــل حاصل می 
شــود، ادامه داد: طی دو روز گذشــته 
هزینه تکمیل پروژه قطار سریع السیر 
اصفهان-تهران با اعتبار ۱۳.۶ میلیارد 
یوان چین تامین شــد و از روز گذشته 
ادامه روند تکمیل پروژه آغاز شــد  و تا 
انتهای سال ۹۹ در مدت یک ساعت و 
پنجاه دقیقه از اصفهان به تهران ســفر 
می کنیم. وی با اشاره به اینکه در حال 
حاضر هر فرد یا سازمانی اشتغال ایجاد 
کند قهرمان واقعی اســت، تاکید کرد: 
پذیرای سرمایه گذاران در حوزه صنایع 
و ایجاد اشتغال بدون نیاز به آب است. 
به همین منظور کمیسیون رفع موانع 
تولید در استانداری تشکیل شده است، 
همچنین از بانک ها می خواهم دست 

مردم را بگیرند.
رضایی، با بیان اینکه اصفهان در برخی 
شاخص ها عقب اســت، تصریح کرد: 
متوسط اشتغال اســتان اصفهان ٤.۲ 
درصد از متوسط کشــور کمتر و تنها 
۲۵ درصد مسکن روســتایی را احداث 

کرده است. 
اســتاندار اصفهان در ادامــه به برپایی 
نمایشگاه تجهیزات پزشکی اشاره کرد 
و گفت: شخصا مصرف کننده تجهیزات 
آزمایشگاهی وطنی هستم، اما برخی 
تجهیزات از کیفیــت لازم برای رقابت 
برخوردار نیست. در واقع رقابت سخت 
و تنگاتنگــی در جهان داریــم و باید با 
حسابگری مانع بازگرداندن صادرات بی 

کیفیت داخلی شویم.
 وی با اشــاره به اینکه برای بقا در بازار 
بین المللی باید ورود عالمانه و جدی در 
عرصه جهانی داشته باشیم، خاطرنشان 
کرد: استکبار تمام مشــکلات را ایجاد 
نکرده است، بلکه بسیاری از مشکلات 
را خودمان درست کرده ایم، همچنین 
تولیدات باید متناسب با موقعیت جنگ 

اقتصادی باشد. 
رضایی با بیان اینکه باید با تفکر عمیق، 
آینده نگر و عالمانــه در جهت تولید با 
کیفیت حرکت کنیــم، تاکید کرد: در 
واقع آیین نامه های کذایی، ارائه آمار و 
ارقام و جلسات معارفه و افتتاحیه بدون 
اقــدام در جهت جنــگ اقتصادی بی 
فایده است. کار فرهنگی را با تولید باید 
باکیفیت نشان دهیم و با بسیج امکانات 

به جنگ اقتصادی برویم. 

اعتبارات بافت فرسوده
 افزایش می یابد

عجولانه صفرها را حذف نکنیمگلایه مردم از گرانفروشی ها را شنیده ام 
گزارش

 گزارش

سردی هوا تا مغز استخوان رخنه می کند. 
ساعت به هفت نرسیده که درشکه ها از 
خیابان حکیم عبور می کنند تا اسب ها در 
گرمای اسطبل ها تن بیاسایند. خبری از 
تاکسی های گردشگری هم نیست. انگار سرما 
همه چیز را به خواب برده و از تکاپوی میدان 
تاریخی نقش جهان کاسته است. تردد در 
بازار مسگرها اندک است و در مسیر منتهی 
به عالی قاپو تا چشم کار می کند، مغازه هایی 
است بی مشتری. روی ویترین یکی از مغازه 
ها چند کاشی تزئینی است. دیدنشان سبب 
می شود نا خودآگاه یاد نامه اتحادیه صنایع 
دستی بی افتم که مردم را از خرید کاشی های 
تزئینی کنده شده از آثار باستانی منع می کرد. 
از فروشنده می پرسم" راست می گویند که 
کاشی های مساجد و آثار باستانی قدیمی را 
در میدان می فروشند؟" و او در حالی که 
درستش را روی شقیقه اش می کشد با 
تعجب جواب می دهد: نمی دانم! این هایی 

که اینجا می بینید همه تازه ساخته شده اند.

سرقت و فروش آثار هنری
چندی پیش در فضای مجازی نامه ای از 
اتحادیه صنایع دستی منتشر شد که در 
آن نوشته شده بود: "طبق اطلاعات واصله 
می رساند  اطلاع  به  عینی  مشاهدات  و 
کاشی های نصب شده در بناهای تاریخی 
اصفهان از دوره تیموریان تا دوره قاجاریه به 
راحتی و آشکارا در فروشگاه های دور میدان 
نقش جهان و بازار بزرگ اصفهان در ویترین 
نمایش و به فروش می رسد. این موضوع جدا 
از این نکته سرقتی آشکار از اماکن عمومی 
متعلق به تمام نسل های حال و آینده است، 
موجب دو خسارت جبران ناپذیر می شود. 
اول؛ زیبایی این بناها خدشه دار می شود؛ 
مسئله دیگر و مهم تر آنکه با خارج شدن این 
آثار، امکان ترمیم و بازسازی علمی و صحیح 
این بناها غیرممکن می شود، لذا از اعضای 
محترم درخواست می شود با پیگرد قانونی 
و اخطار و اعلام ممنوعیت فروش این آثار 
تاریخی به افراد متخلف گامی مؤثر در حفظ 

این میراث ملی بردارید." 
اصفهان  صنایع دستی  اتحادیه  رئیس 
در توضیح این نامه به ایسنا گفته بود: به 

فروشگاه های صنایع دستی هشدار داده ایم 
که کاشی های سرقتی آثار تاریخی ملی 
را به هیچ عنوان از فروشندگان خریداری 
نکنند. عباس شیردل اضافه کرده بود: طبق 
افراد به  از  گزارش های ارسال شده برخی 
کاشی کارها مراجعه می کنند تا کاشی های 
قدیمی را بسازند و همان افراد کاشی های 
اصلی برخی از آثار را به سرقت می برند و برای 
فروش احتمال دارد که به این فروشگاه ها 
به  اتحادیه صنایع دستی  مراجعه کنند. 
فروشگاه ها تأکید کرده که اگر فردی قصد 
فروش کاشی از املاک خود و نه از املاک 
دولتی داشته باشد، حتماً مشخصات فرد را 
اعم از کارت ملی و شناسنامه بررسی کنند 
و یک فتوکپی از مدارک فروشنده در اختیار 

داشته باشند.

نه تکذیب می کنیم و نه تایید
اما مدیرکل صنایع دستی و گردشگری 
استان اصفهان در این باره به "نوسان" می 
گوید: ما این موضوع را نه تایید می کنیم و نه 
تکذیب. از سوی دیگر اتحادیه صنایع دستی 
هم خود به عینه چنین موردی را مشاهده 
نکرده و اعلام کرده که فقظ هشدار داده ایم 
که خرید نکنید و به این معنی نیست که در 
حجم گسترده این کار انجام شده است. 
فریدون الهیاری ادامه می دهد: کاشی هایی 
که در آثار باستانی اصفهان وجود دارد الزاما 
مربوط به دوران قاجار و حتی صفویه نیست و 
طبق تصاویر قدیمی بیشتر بنا ها در گذشته 

بدون کاشی بوده اند و اغلب کاشی ها مربوط 
به ۵۰ سال پیش هستند. وی تاکید کرد: این 
صحبت ها اصلا کارشناسی نیست که گفته 
می شود "کاشی های قدیمی را برای مرمت 
جدا و نمونه بازسازی شده را جایگزین آن می 
کنند و کاشی اصلی را به فروش می رسانند." 
چنین گفته هایی اصلا قابل قبول نیست. ما 
عکس هایی از زمان قاجار داریم که نشان می 
دهد در آن زمان یک کاشی هم روی گنبد 
مسجد صفوی)مسجد امام( نبوده است و در 
زمان صفویه هم مساجد، کاشی کاری فعلی 
را نداشته اند.موضوعی که رئیس اتحادیه 
صنایع دستی هم به نوعی آن را تایید می 
کند:  در حال حاضر گزارش چنین موردی 
به  اما  نداشته ایم؛  خود  فروشگاه های  از 
فروشگاه ها هشدار داده ایم که مراقب این افراد 
باشند. شیردل خاطرنشان کرد: این هشدار به 
این دلیل صادر شده که افراد سودجو درصدد 

دزدی از آثار تاریخی و ملی نیابند.

تغییر رویکرد فرهنگی جامعه
کارشناس  مرمت و طراحی تزئینات اداره کل 
میراث فرهنگی نیز تاکید می کند که امکان 
سرقت کاشی ها در حین مرمت وجود ندارد 
و در طول اجرای مرمت ناظر حضور دارد و 
سیاست های تنبیهی و نظارتی شدیدی 
وجود دارد که امکان سرقت را سلب می 
کند. "بهشاد حسینی" به "نوسان" می گوید: 
همه کاشی های موجود در آثار باستانی اصل 
نیستند و در بناهای شاخص ما مثل گنبد 

مسجد امام که پوشش کاشی کاری دارد 
هر چندوقت یکبار به دلیل اتمام عمر مفید 
کاشی ها، مرمت می شوند. وی اضافه می 
کند: عمر مفیدکاشی با تغییرات دما و نزولات 
آسمانی و تابش خورشید و از بین رفتن لعاب 
کاشی به پایان می رسد و از وضعیت پایدار 
خارج می شود؛ بنابر این ما مجبور به ترمیم 
آن ها هستیم. در برخی از بنا ها نیز پوشش 
کاشی ها اصل نیست و قدمت شان به کمتر 
از صد سال می رسد. مانند دیواره های مسجد 
شیخ لطف الله که در عکس های "هولستر" 
مشخص است که کاشی ها ریخته و بعد 
پوششی متناسب با آن برایش طراحی کرده 

اند.  
کارشناس  مرمت و طراحی تزئینات اداره کل 
میراث فرهنگی یادآور می شود: نمی گویم 
اصلا شاهد چنین اتفاقاتی نیستیم؛ متاسفانه 
رویکرد فرهنگ جامعه تغییر کرده و برخلاف 
گذشته که اگر مثلا یک کاشی به سرقت می 
رفت خریداری نداشت؛ به ویژه اگر کسی 
قرآن خطی که وقف شده بود را به بازار می 
برد همه با دیدن عنوان وقفی بودن از خرید 
آن ممانعت می کردند؛ الان شعور و معرفت 
اجتماعی و فرهنگی مان افت کرده و هستند 
کسانی که بخاطر وضعیت اقتصادی دست به 

چنین کارهایی بزنند.

فروش قاچاقی
اما این پایان ماجرا نیست و اخباری تایید 
نشده مبنی بر فروش آثار باستانی به ویژه 
کاشی های مساجد به صورت غیر قانونی 
به گردشگران خارجی شنیده می شود. 
از هنرمندان و حجره داران میدان  یکی 
نقش جهان که تمایلی نداشت نامش فاش 
شود دراین باره به "نوسان" می گوید: در 
فروش کاشی  نقش جهان شاهد  میدان 
های مساجد نیستیم و این بحث مربوط به 
فروش غیرقانونی آن ها به مشتریان خارج از 
کشور است. درست است که برخی از کاشی 
ها قدمت بالایی ندارد؛ ولی همین که به آثار 
باستانی متصل بوده دارای ارزش می شوند و 
شنیده ایم که در زمان تعویض، جای کاشی 
قدیمی را با نمونه مرمت شده عوض کرده و 
کاشی متصل به گنبد را به صورت قاچاق به 

خارجی ها می فروشند.

میراث دوست باشیم
با این گفته ها صورت مساله تغییر می کند 
احتمال فروش غیرقانونی کاشی های  و 
نچندان قدیمی به علاقمندان به هنر کاشی 
کاری ایرانی نیز قوت می گیرد.  نمی دانیم 
کی و کجا به چنین روزی افتادیم که برای آثار 
باستانی مان نیز ارزش قائل نیستیم. بیایید 
میراث فرهنگی مان را دوست بداریم و مانع 

چنین اتفاقاتی بشویم.

انتشار نامه ای از اتحادیه صنایع دستی مبنی بر فروش کاشی های تاریخی در فروشگاه های میدان نقش جهان خبرساز شد؛

میراث فروشی
هرچند میراث فرهنگی رد می کند؛ اما اخبار تایید نشده حکایتی دیگر دارد!!

بهترین مصوبه 
برای کارون و اصفهان

اوایل آبان ماه امسال، انتشاری تصاویری از کاشی های ریخته شده "مدرسه خان شیراز" در یکی از 
سایت های خارجی با توضیح فروش آنها در بازار و با قیمت های یورویی به گردشگران واکنش های 
بسیاری را به دنبال داشت. بلافاصله پس از این اتفاق، اداره کل میراث فرهنگی شیراز آن را تکذیب کرد 
و محمدحسن طالبیان، معاون میراث فرهنگی، در تماس تلفنی با برنامه تلویزیونی "حالا خورشید" گفت: 
ما در کشوری زندگی می کنیم که آثار و بناهای تاریخی بسیاری در آن وجود دارد و همه باید حفاظت و 

حراست از این میراث فرهنگی را وظیفه خود بدانند. 
اما آنچه این روزها باعث واکنش میراث دوستان اصفهانی شده است؛ انتشار نامه ای از اتحادیه صنایع دستی اصفهان مبنی 
بر نمایش و فروش کاشی های بناهای تاریخی از دوره تیموریان تا قاجاریه، در فروشگاه های دور میدان نقش جهان و بازار 
بزرگ اصفهان است که علی رغم تکذیب آن از سوی میراث فرهنگی، با عکس العمل رسانه ها و اهالی فرهنگ و تاریخ 

اصفهان روبرو شده است. "نوسان" در گزارشی میدانی به جنبه های مختلف این ماجرا می پردازد؛ 
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* اخباری تایید نشــده مبنی بر فروش آثار باســتانی به ویژه کاشی های 
مساجد به صورت غیر قانونی به گردشگران خارجی شنیده می شود.

* اتحادیه صنایع دســتی به فروشــگاه ها تأکید کرده که اگر فردی قصد 
فروش کاشــی از املاک خود و نه از املاک دولتی داشــته باشــد، حتماً 
مشخصات فرد را اعم از کارت ملی و شناسنامه بررسی کنند و یک فتوکپی 

از مدارک فروشنده در اختیار داشته باشند.
* فریدون الهیاری: چنین گفته هایی اصلا قابل قبول نیســت. ما عکس 
هایی از زمان قاجار داریم که نشــان می دهد در آن زمان یک کاشی هم 
روی گنبد مسجد صفوی)مســجد امام( نبوده است و در زمان صفویه هم 

مساجد، کاشی کاری فعلی را نداشته اند.
* شــیردل: در حال حاضر گزارش چنین موردی از فروشــگاه های خود 

نداشته ایم؛ اما به فروشگاه ها هشدار داده ایم که مراقب این افراد باشند.

در حاشیه بازدید معاون وزیر راه از اصفهان مطرح شد؛

کارشناس   یک  نوسان:      
به  اشاره  با  سرمایه  بازار 
در  که  عده ای  پشیمانی 
گذاری  سرمایه   صندوق های 
گذاری  سرمایه   خطرپذیر 
کرده اند، گفت: سرمایه گذاران 
های  پروژه  این صندوق ها،  در 
موجود را غیر اقتصادی برآورد 
و در نتیجه با منابع آن ها اوراق 

با درآمد ثابتِ بدون ریسک خریداری کردند
این صندوق   تاسیس  از دلایل  یکی  اظهار کرد:  بزرگی،  آقا  فردین 
سرمایه گذاری خطر پذیر، موضوعِ برندینگ برای مدیر این صندوق ها 
یا ارکان متولی تاسیس این صندوق ها است. حتی برخی برای داشتن 
برندینگ حاضر هستند صندوق سرمایه گذاری جسورانه با موجودی 

صفر داشته باشند که صرفا برند خود را پررنگ کنند.
این کارشناس بازار سرمایه در پاسخ به اینکه چرا منابع اندکی که 
در صندوق های خطرپذیر سرمایه گذاری شده در نهایت از اوراق با 
درآمد ثابت سر درآورده، گفت: اغلب پروژه هایی که برای راه اندازی 
نیازمند تامین مالی از طریق صندوق های خطرپذیر هستند در غالب 
تئوری هایی است که متاسفانه به علت ساز و کار نامناسب توجیه 
اقتصادی ندارند و سرمایه گذاران بعد از سرمایه گذاری در این صندوق 

ها و بلافاصله بعد از ارائه طرح اولیه متوجه این موضوع می شوند.
از ۲۰ صندوق سرمایه  اخیر بیش  شایان ذکر است، طی دو سال 
گذاری جسورانه )VC( به اداره نهادهای نوین مالی فرابورس ایران 
درخواست دادند تا برای تاسیس، موافقت اصولی بگیرند ولی اکثر این 
صندوق ها بعد از گرفتن موافقت اصولی خالی ماندند و حدود شش 
صندوقی که پذیره نویسی شدند و توانسته اند مبالغ اندکی را جذب 
کنند، تقریبا تمامی منابع خود را یا در بانک سپرده گذاری کرده اند یا 
اوراق با درآمد ثابت خریده اند و سود بانکی و اوراق به حساب هیات 

مدیره و مدیر صندوق رفته است. 
گذاری  سرمایه  صندوق های  این  که  می افتد  حالی  در  اتفاق  این 
خطرپذیر در آگهی پذیره نویسی خود اعلام می کنند که می خواهند 
منابع خود را در شرکت های نوپا با ریسک بالا سرمایه گذاری کنند.

از  گذاران  سرمایه  پشیمانی  علت  درباره  کارشناسان  از  بسیاری 
ارزشگذاری  نحوه  به  پرریسک  های  شرکت  در  گذاری  سرمایه 
استارتاپ ها توسط برخی از مالکان آن ها اشاره می کنند و معتقدند 
فاقد توجیه و  ارزش گذاری های صورت گرفته توسط استارت آپ ها 

منطق اقتصادی است.

سرمایه گذاران از 
صندوق های خطرپذیر پشیمان شده اند!

یک کارشناس بازار سرمایه مطرح کرد:



سال چهارم/ شماره ۶۶ / ۲۵  دیماه ۱۳۹۷/   ۸  جمادی الاول ۱۴۴۰

نظرات خود را  در خصوص محتوای نشریه به ایمیل ما ارسال کنید 
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  نوسان:  رئیــس کمیسیون اقتصادی 
مجلس شورای اسلامی، گام بعدی شورای 
پول و اعتبار در کاهش نرخ سودهای بانکی 
را حرکت به سمت پایین آمدن نرخ سود 
تسهیلات دانست. او  در این زمینه معتقد 
است تبدیل ســود روزشمار به ماه  شمار، 
زمینه را بــرای کاهش هزینه های تأمین 

مالی فراهم می کند.
محمدرضــا پورابراهیمــی، در خصوص 
تبدیل سود سپرده های بانکی از روزشمار 
به ماه  شــمار می گوید: حتی افرادی که 
با تبدیل نرخ ســود روزشمار به ماه شمار، 
ترجیح می دهند که وارد بازارهای موازی 
از جمله ارز و طلا شوند؛ و بالاخره نقدینگی 
خود را به دســت عده ای دیگر از فعالان 
کسب و کار می ســپارند که آنها باز هم به 
طرق دیگر، پول را به بانک بازمی گردانند؛ 
پس می توان مطمئن بود اگرچه ممکن 
اســت این تصمیم به صورت کوتاه  مدت 
بر روی خروج سپرده ها از بانک ها اثرگذار 
باشد، اما درنهایت باز هم در یک چرخه، 

پول به بانک ها بازخواهد گشت. 
رئیس کمیســیون اقتصــادی مجلس 
شورای اسلامی با اشاره به چرخه پول در 
جامعه اضافه می کند: حتی فرد فروشنده 
طلا و ارز نیز که کالای خــود را به فردی 
که ســپرده خود را از بانک خــارج کرده، 
می فروشد، پول حاصل از فروش را به بانک 
برمی گرداند و این چرخه مــدام در حال 
حرکت است.  وی در مورد نگرانی موجود 
در زمینه سپرده های شــهروندان ادامه 
می دهد: بر همین اســاس جای نگرانی 
نیست که سپرده های شهروندان از بانک ها 
خارج شده و دوباره به بانک برنگردد؛ بلکه 
مکانیزم گردش پول در این میان به نحوی 
است که به طور قطع، ایستگاه آخر تمامی 

پول ها، شعب بانکی خواهد بود. 
پورابراهیمی با بیان این که تصمیم بانک 
مرکزی برای تبدیل ســود ســپرده های 
کوتاه مدت، از روزشمار به ماه شمار بسیار 
تصمیم درستی بود و کمیسیون اقتصادی 
مجلس نیز با قوت، از آن حمایت می کند، 
می گوید: این تصمیم باعث کاهش هزینه 
نظام بانکی خواهد شد و این کاهش هزینه، 
اثر خود را در کاهش نرخ تأمین مالی وام ها 

به جای خواهد گذاشت. 
پورابراهیمــی تاکید کــرد: مرحله بعدی 
تصمیم شــورای پول و اعتبار الزام بیشتر 
بانک ها بــه کاهش نرخ ســود خواهد بود. 
مردم حاضر هستند که نرخ بیست درصدی 
وام ها به ۱۰ درصد برسد، اما زمانی می توان 
به ســمت نرخ پایین وام برویــم که نرخ 
ســود ســپرده را مدیریت کرده و به روش 
منطقی به سپرده ها سود پرداخت کنیم.«

مدیرعامل سازمان حمایت از حقوق مصرف کنندگان و تولیدکنندگان از برنامه ریزی این 
سازمان برای تحقق ساماندهی بازار خودرو خبر داد. عباس تابش ادامه داد: »همچنین 
شرکت  های خودروسازی مکلف هستند حداقل ۸۰درصد تولید خود را به تعهدات معوق 
اختصاص داده و ۲۰درصد فروش فوری با هدف کاهش نرخ بازار داشته باشند. یکی دیگر 
از وظایف خودروســازها، عمل به تمامی تعهدات فروش قطعی و فروش فوری بر اساس 

قیمت  های مندرج در متن قرارداد است که هیچ افزایشی مشمول آنها نخواهد بود.«

مظفر چلمقانی گفت: اگر بسته حمایتی برای بازسازی و نوسازی ماشین آلات نساجی ارائه 
نشود، وضعیت این صنعت روزبه روز بدتر خواهد شد. وی اضافه کرد: متأسفانه ۸۰ درصد 
ماشین آلات صنعت نساجی اصفهان به روز نیستند. در برخی از کارخانه ها مانند »همدانیان« 
ماشین آلات سال ۲۰۱۸ وجود دارد، اما تعداد آن بسیار محدود است. دبیر انجمن نساجی 
اصفهان تاکید کرد: هم اکنون کشور در تولید پارچه فاستونی با کمبود زیادی مواجه است و 

تولیدکنندگان داخلی قادر به تولید کمتر از یک دوم فاستونی موردنیاز هستند.

80 درصد ماشین آلات نساجی به روز نیستندخودروهای فروش فوری بدون افزایش قیمت

گزارش

دیدگاه

 نوســان: مدیرکل دفتر برنامه ریــزی تامین، 
توزیع، تنظیم بازار و ذخایر راهبردی وزارت جهاد 
کشاورزی اعلام کرد میزان کل ارز تخصیص یافته 
به برنج وارداتی برای رفع کســری این محصول در 
بازار مصرف کشــور تاکنون بیش از کل  سال قبل 
است. مسعود بصیری اضافه کرد: براساس اطلاعات 
اخذشــده از معاونت امور تولیدات زراعی میزان تولید برنج کشور بین ۲ تا 
۲,۲ میلیون تن اســت و نیاز برنج وارداتی با احتساب سرانه مصرف ۳۷.۷ 
کیلوگرم برای هر نفر نزدیک به ۸۰۰ هزار تــا یک میلیون و ۱۰۰ هزار تن 
برآورد شده که این مقدار به غیر از ذخیره راهبردی است. از نظر تخصیص 
ارز دولتی به واردات برنج مورد نیاز کشور هیچ مشکلی نداریم و تا تاریخ ۳۱ 
تیر ۹۸ به هر میزان که بازار نیاز داشته باشد، می توانیم نسبت به تخصیص 

و واردات اقدام کنیم. 

 نوسان: رئیس کل بانک مرکزی گفت: بانک مرکزی  
اجازه نمی دهد نوسان گیرها و کسانی که دنبال منافع 
کوتاه مدت هستند، بتوانند از بازار ارز استفاده کنند.

عبدالناصر همتی، در پاســخ به پرسشــی مبنی بر 
این که »با نزدیک شدن به اســفندماه، نگرانی هایی 
از نوســان های ارزی پیــش می آید« گفــت: »اصلًا 
نگران نباشــد، بازار همچنان در تعادل و در کنترل بانک مرکزی اســت«.وی 
افزود: »چندین بار گفته ام که روند دست من نیست و من در امور بازار دخالت 
نمی کنم؛ بازار این کار را خودش انجام خواهد داد«. وی در مورد ادامه پرداخت 
سود ســپرده بالاتر در برخی بانک ها، گفت: »آنطور که شنیده ام بانک ها دیگر 
بالای ۲۰ درصد ســود نمی دهند« .برای همه بانک هایــی که خلاف مصوبه 
شــورای پول و اعتبار عمل کرده اند، پرونده تشکیل شــده و در جریان بوده و 

ممکن است در هیأت انتظامی مطرح شود.

 نوسان: بانک جهانی رشد اقتصادی ایران در سال 
۲۰۱۸ را منفی ۱.۵ برآورد و پیش بینی کرد اقتصاد 
ایران در ســال ۲۰۱۹ رشــد منفی ۳.۶ درصدی را 
تجربه کند. بانک جهانی در جدیدترین گزارش خود 
موســوم به دورنمای اقتصادی جهان برآورد خود از 
رشد اقتصادی ایران در سال های ۲۰۱۸ و ۲۰۱۹ را 
کاهش داد.این نهاد بین المللی که در گزارش ژوئن ۲۰۱۸ پیش بینی کرده 
بود اقتصاد ایران در سال ۲۰۱۸ بالغ بر ٤,۱ درصد رشد کند در گزارشی که 
امروز منتشر شد رشــد اقتصاد ایران طی ســال ۲۰۱۸ را منفی ۱,۵ درصد 
برآورد کرده است. بانک جهانی همچنین پیش بینی خود از رشد اقتصادی 
ایران در ســال ۲۰۱۹ را کاهش داده است. بر اســاس پیش بینی این نهاد 
بین المللی اقتصاد ایران در ســال جاری میلادی رشد منفی ۳,۶ درصدی را 

تجربه خواهد کرد. 

 نوســان:  رئیس اتاق بازرگانی تهران گفت: کدام 
بخش خصوصی با ریشــه و غیررانتــی را  می توان در 
فهرست مفســدان یافت؟ اینکه فردی تازه به دوران 
رســیده یا برآمده از ثروت و رانت نفتی و ارزی در اثر 
سیاست های  غلط دولت ها، جامعه را به فساد  می کشد 
و کارش را در پوشش یک شــرکت یا کارخانه صوری 
پیش  می برد، آیا از او فعال اقتصادی  می سازد؟ مسعود خوانســاری، ادامه داد: 
این بخش خصوصی که شما  آن را به بازی نمی گیرید، با آنها مشورت نمی کنید 
و تصمیمات را بدون اطلاع آنها با بخشنامه و ابلاغیه اجرا  می کنید، همان کسانی 
هستند که حتی پیش  از مشــروطه به فکر آینده کشور بودند و اکنون هم تمام 
زندگی و سرمایه شــان را روی همین زمین به کارخانه تبدیــل کرده اند.  وی 
تاکید کرد: هیچ کشوری در سراسر جهان توسعه پیدا نکرده مگر اینکه حضور 

بخش خصوصی را پذیرفته باشد.

واردات برنج ادامه داردتوسعه با محوریت بخش خصوصیپیش بینی امیدوارکننده بانک جهانی بانک ها بالای 20 درصد سود نمی دهند

 ها
ده

برا

گام بعدی
کاهش نرخ سود بانکی

بانک ها چگونه می توانند ذخائر بانکی را کنترل کنند؛

عملکرد اتاق
چشمگیر بود

به اعتقاد عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی 
اصفهان، این بخش به عنوان پارلمان بخش 
به صورت نسبی در حوزه های  خصوصی 
مختلف فعال و خوب عمل کرده است، اما 
اینکه تلاش های اتاق با وجود شعارهای مطرح 
شده چقدر منتج به نتیجه شده را باید در بستر 
حمایت دولت از بخش خصوصی جستجو کرد. 
شاید اگر دولت میدان عمل وسیع تری به اتاق 
های کشور از جمله اصفهان می داد، امروز 
در شرایط بهتری به سر می بردیم. محسن 
پورسینا، به عملکرد اتاق اصفهان اشاره کرد 
و گفت: فعالیت اتاق بازرگانی اصفهان در این 
دوره چشمگیر بوده و شاید نماد آن در برگزاری 
همایش های تخصصی بسیار در داخل و خارج 
کشور است؛ اما باید توجه داشت که کار خوب 
در بستر محیطی مناسب به نتیجه می رسد: "ما 
انتظاراتی از دولت داشتیم که متاسفانه برآورده 
نشد؛ نمونه های بارز آن تصمیمات و بخشنامه 
های خلق الساعه دولت در خصوص ارز، واردات 
و صادرات بود که موجب سردرگمی بخش 
خصوصی گردید؛ اما هیچ یک از این تصمیمات 
ارتباطی با اتاق های بازرگانی از جمله اصفهان 

نداشت". 
پورسینا تاکید کرد: اگر بگوییم در این چهار 
سال ایرادی نداشتیم، این خود بزرگترین ایراد 
است؛ با این وجود طی چهار سال گذشته چند 
محور آب، قطار سریع السیر اصفهان- تهران، 
توسعه فرودگاهی و ایجاد کارگوترمینال را به 
عنوان موضوعات حساس مورد نظر قرار دادیم و 

تمام تلاش اتاق معطوف به این موضوعات شد؛ 
هرچند در این بین، برخی فعالیت های اتاق که 
از درجه اهمیت کمتری برخوردار بودند را می 

توانستیم برای اجرا به دیگران واگذار کنیم.
به اعتقاد پورسینا، اتاق اصفهان در خصوص برند 
شهری، کار خوبی را آغاز کرد، اما وقتی طرح به 
نقطه ای رسید که باید به شهرداری واگذار می 
شد در مسیر خود با کندی روبرو شد. از سوی 
دیگر اتاق اصفهان با سرمایه گذاری بالغ بر یک 
میلیارد تومان تلاش های بسیاری برای کارگو 
ترمینال انجام داد؛ اما هنوز کسی به عنوان 
مجری طرح حاضر به بهره برداری نهایی از آن 
نیست. در خصوص پروژه بندر خشک نیز که 
مربوط به دوره پیشین اتاق بود، به نظر می رسد 
شاید زمان اندکی برای آن صرف کردیم و البته 

تاکنون به نتیجه نیز نرسیده ایم.

در بعد نفوذ
تاثیرگذار نبودیم

عضو دیگر هیات نمایندگان اتاق بازرگانی 
اصفهان نیز در خصوص عملکرد اتاق طی 
چهار سال گذشته به "نوسان" گفت: باید 
توجه داشت که فعالیت اتاق های بازرگانی 
بیشتر جنبه مشورتی و بخشی جنبه تصمیم 
سازی دارد؛ اما در بعد تصمیم گیری و اجرا، 
اتاق ها هیچ نقشی ندارند؛ بنابراین با توجه به این 
موضوع باید دید اتاق اصفهان توانسته به اهداف 

تبیین شده خود دست یابد؟
رسول رنجبران، اظهار کرد: صادقانه بگوییم اتاق 
اصفهان همواره سعی کرده مسائل و مشکلات 
اساسی را در بخش تصمیم گیری به مدیران 

اجرایی و تصمیم گیر منتقل کنند. یکی از 
این بسترها، شورای گفتگوی دولت و بخش 
خصوصی است که در این زمینه طی سه سال 
گذشته همواره در جایگاه خوبی قرار داشته ایم. 
رنجبران، ادامه داد: بطورکلی در بعد نفوذ 
و تاثیرگذاری در سطح ملی، کار استان را 
ضعیف می دانم؛ اما در سطح استان برخی 
مصوبات شورای گفتگو به نتیجه رسید و با 
البته  تاکید استانداران وقت نیز ابلاغ شد. 
در این راه برخی دستگاه ها همچون بانکها 
مدعی شدند که تنها از تهران و بانک مرکزی 
دستور می گیرند. وی با اعتقاد بر اینکه با وجود 
اتاق اصفهان از نظر  سرمایه گذاری بسیار 
وقت و کارکارشناسی، خروجی ما اندک بود،  
تاکید کرد: متاسفانه در این دوره اتاق اصفهان 
علاوه بر فعالیت های مربوط به اعضا در یک 
سری فعالیت های اجتماعی همچون مسائل 
فرهنگی مردم، روابط اجتماعی، ترافیک و 
... ورود و حتی از منابع خود در این بخش ها 
هزینه کرد؛ در حالیکه شاید نیاز به حضور 
پررنگ اتاق در آنها نبود و این اتفاق موجب دور 
شدن از مسئولیت اصلی گردید. وی با اعتقاد بر 
اینکه متاسفانه طی چهار سال گذشته برخی 
سفرهای اتاق بازرگانی اصفهان به دیگر کشورها 
بازخوردی نداشت، تصریح کرد: زمانی که تیم 
اقتصادی متخصص برای مذاکره به کشوری 
سفر می کند، طرف مقابل بر میزان جدیت 
ایران بر توسعه مناسبات اقتصادی اش واقف 
می شود، اما برخی سفرهای اتاق تخصصی 
اتاق  به  از اشکالات وارده  این یکی  نبود و 
اصفهان است. رنجبران، تصریح کرد: متاسفانه 

در انتخابات اتاق اصفهان یک گروه هفت نفره 
و یک گروه هشت نفره وارد اتاق شدند که گروه 
حاکم در بسیاری مسایل به جای مذاکره با 
دیگر اعضا، انحصاری عمل کرد و این انحصار 
حتی در تقسیم کار اتاق نمایان بود؛ در حالیکه 
می توانستیم از توانمندی و ظرفیت هر ۱۵ 
عضو هیئت نمایندگان اتاق اصفهان استفاده 

بیشتری داشته باشیم.

انتظار 
بیشتری داشتیم

و  تولیدکنندگان  از  یکی  جمالی،  مسعود 
ارزیابی  در  اصفهان  موفق  صادرکنندگان 
عملکرد اتاق بازرگانی اصفهان در این دوره به 
"نوسان"، گفت: اگر بگوییم اتاق هیچ کمکی به 
بخش تولید و صنعت نداشته، بی انصافی است، 
اما انتظار می رفت در این زمینه بهتر عمل کند. 
وی اضافه کرد: عملکرد برخی کمیسیون ها و 
پیگیری مشکلات بخش تولید، به افق فکری 
مدیران دولتی برمی گردد که تفکر حمایت از 
کارآفرینی و تولید را نداشتند؛ از سوی دیگر 
قانون در اصفهان بیش از ۱۰۰ درصد اجرا 
می شود؛ درحالیکه در سایر استان ها این گونه 
نیست و باید علت برخی مشکلات را در قوانین 

دست و پاگیر کشور جستجو کرد.
جمالی، با اشاره به برخی نقاط ضعف و قوت اتاق 
اصفهان، اظهار کرد: به عنوان مثال کمیسیون 
آموزش اتاق طی چهارسال گذشته عملکرد 
مناسبی داشت و در برخی حوزهها خوب عمل 
کرد؛ از سوی دیگر در این دوره با تعدد کمیته 
ها روبرو بودیم. وی با انتقاد بر اینکه با وجود 
کمیته های متعدد، هنوز "مرکز اقتصادی" 
در اتاق بازرگانی نداریم، ادامه داد: متاسفانه در 
برخی کمیته های تخصصی، شاهد انتخاب 
این  حالیکه  در  نبودیم؛  تخصصی  روسای 
ضعف با انتخاب مشاوران مناسب قابل حل 
بود. این فعال اقتصادی با اشاره به استخدام 
بالای نیروی انسانی در این دوره اتاق بازرگانی 
اصفهان، تاکید کرد: این اتفاق حرکت سنجیده 
ای نبود و به استخدام نیروهای متخصص 
مبادرت نشد. وی همچنین در خصوص حضور 
هیئت های تجاری خارجی در اتاق اصفهان، 
نیز اظهار کرد: متاسفانه حضور بسیاری از این 
هیئت ها بی برنامه و بی فایده بود و حتی در 
زمان حضور، موفق به هماهنگ کردن جلسات 
مطلوب با آنها نبودیم؛ از سوی دیگر در سفر 
هیئت های تجاری از اتاق اصفهان به خارج 
نگرفت  کشور هدفگذاری مناسبی صورت 
و کشورهای هدف به درستی و با توجه به 
پتانسیل های استان انتخاب نشدند؛ همچنین 
بعضا افراد اعزامی در این هیئت ها متخصص 

نبودند. 
جمالی، با اعتقاد بر اینکه شاید اگر اتاق اصفهان 
به طور همزمان به تمام امور وارد نمی شد؛ 
موفق تر عمل می کرد، تاکید کرد: متاسفانه 
بسیاری از جلسات اتاق در جهت مثبت برگزار 
نشد. مانند موضوع آب، که علیرغم بسیاری از 
تبلیغات و روضه خوانی ها، هنوز به نتیجه ای 

نرسیده ایم.

نگاهی به عملکرد اتاق بازرگانی طی دوره 4 ساله؛

4 سال اتاق
اتاق بازرگانی اصفهان تا چه اندازه توانسته به اهداف تبیین شده خود دست یابد؟

در شرایطی که همواره صحبت از توسعه بخش خصوصی می شود، اما فعالان این بخش معتقدند امیدهایشان روز به 
روز کمرنگ شده است. امیدهایی که از چهارسال پیش و در روزهای برگزاری انتخابات اتاقهای بازرگانی و همزمان 
با مذاکرات برجام، بارقه امید را در اقتصاد فردای کشور رقم می زد. بی تردید پارلمان بخش خصوصی می توانست 
نقشی بی بدیل در بازی تصمیم سازی و مشورت دهی به قوای سه گانه داشته باشد و با ایفای مناسب این نقش، بستر 
همراهی و مشارکت بخش خصوصی و بلوغ بیش از پیش آن را مهیا سازد. اما عدم همراهی دولتمردان و بی برنامگی 
تصمیم گیران، در کنار مشکلات پدید آمده در روزهای پس از روی کارآمدن رییس جمهور جدید آمریکا، وزنه 
ناامیدی را سنگین تر کرد. فارغ از این کلیات، تا چه اندازه اتاق اصفهان در نیل به اهداف خود موفق بود؟ و در ریل گذاری مسیر آینده 
درست عمل کرد؟ پارلمان بخش خصوصی اصفهان، در چه فعالیت هایی موفق بود و در کدام موارد نتوانتست انتظارات اعضای خود را 

محقق سازد؟. این گزارش به واکاوی فراز و فرودهای اتاق بازرگانی اصفهان طی چهارسال گذشته پرداخته است؛

گزارش
گروه بازرگانی

از دهه ۱۹8۰ بانک های مرکزی دریافتند هدف گذاری بر روی
 " کلیت های پولی " بدلیل قدرت خلق پول بانک ها تقریبا 
ناکارآمد بوده و به هدفگذاری بر روی  " نرخ بهره سیاستی " 
و سرایت آن به سایر نرخ های بهره بازار روی آوردند. البته با 
بروز بحران مالی دهه اخیر می توان اذعان نمود هدف گذاری 
همزمان " کلیت های پولی و نرخ بهره " در دستور کار بانک 
های مرکزی قرار گرفته و بانکهای مرکزی می توانند با عملیات 
تا  هم  و  نموده  رصد  را  بهره  های  نرخ  هم  همزمان  باز  بازار 

"حدودی"  ذخائر بانکی را کنترل نمایند. 

عملیات بازار باز در آمریکا با چه مکانیزمی صورت می گیرد؟
مؤسسات سپرده پذیر در پایان یک دورۀ مشخص، معمولاً در پایان روز، باید 
به محاسبۀ این بپردازند که با توجه به موجودی خود، چه میزان ذخایر باید 
نزد بانک مرکزی نگه دارند. سطح این بایستگی بستگی دارد به نرخ ذخایر 
قانونی و سپرده های دیداری لازم به نگهداری نزد بانک مرکزی برای انجام 
عملیات تسویه )کلرینگ(. پس از انجام این محاسبه برخی مؤسسات بسته 
به میزان مساعد بودن وضعیت اعتباری خود ممکن است کمبود شناسایی 
کرده و برخی مازاد داشته باشند. یک بازار خصوصی بین بانکی برای وام دهی 
این ذخایر وجود دارد که این وام دهی و وام گیری در آن به صورت شبانه 
صورت می پذیرد. نرخ بهره این منابع به »نرخ منابع فدرال« موسوم است که 

کوتاه مدت ترین و حساس ترین نرخ بهره در بازار پول است.
 این نرخ همان نرخ هدف بانک مرکزی به عنوان هدف ابزاری در اجرای 
سیاست پولی است. در حقیقت فدرال رزرو سیاست پولی خود را از طریق 

تنظیم این نرخ به انجام می رساند.
چنانچه بانک مرکزی بخواهد اقدام به اجرای سیاست انبساطی کرده و 
طرف تقاضا را تحریک کند با کاهش دادن این نرخ انگیزۀ وام گیری را تقویت 
می کند و برای کنترل اقتصاد در برابر تورم نیز این نرخ را افزایش می دهد. 
اما تغییر این نرخ چگونه اتفاق می افتد؟ برای این کار بانک مرکزی اقدام به 
خرید یا فروش اوراق بهادار)در رأس آن ها اوراق قرضۀ خزانه داری( در تعامل 
با بانک ها می کند. برای کاستن از نرخ بهره بانک مرکزی باید ذخایر بانک ها 
را افزایش دهد تا این مازاد ذخایر باعث شود نرخ بهره این ذخایر در بازار 
بین بانکی سقوط کند. برای این منظور بانک مرکزی اقدام به خرید اوراق 
قرضۀ در اختیار بانک ها می کند. او برای این کار قیمتی بالاتر از قیمت رایج 
این اوراق به بانک ها پیشنهاد می کند )به عنوان قیمت پایه( و بانک ها نیز وارد 
فراخوان مناقصه شده تا اوراق قرضۀ خود را بر اساس پیشنهاد رقابتی و انجام 
مناقصه به بانک مرکزی فروخته و در ازای آن ذخایر دریافت کنند. در اینجا 
ذخایر بانک ها افزایش یافته و آن ها توان وام دهی بیشتری می یابند که کاملًا 
متناسب است با هدف فدرال رزرو در انبساط پولی. اما هدف اصلی فدرال رزرو 
عبارت است از افزایش ذخایر به منظور افت نرخ منابع فدرال در بازار بین بانکی. 
حالت عکس رخدادهای فوق در صورت تمایل به اجرای سیاست انقباضی 

)افزایش نرخ بهره( صادق است.
زمانی که نرخ هدف فدرال رزرو در بازار به دست آمد باز هم فدرال رزرو از 
ثبات این نرخ حمایت می کند. در صورت وجود مازاد خالص در ذخایر بانک ها 
گرایش به کاهش در نرخ منابع فدرال در بازار بین بانکی پدید می آید که 
بانک مرکزی وارد عمل شده و با سیاست فروش اوراق قرضه سعی می کند 
این ذخایر مازاد را جذب کند. در حالت کمبود ذخایر نیز بانک مرکزی برای 
حفظ نرخ بهره مبادرت به خرید اوراق و عرضۀ ذخایر میکند .بانک مرکزی 
به این علت اقدام به هدف گیری نرخ منابع فدرال در بازار بین بانکی می کند که 
این نرخ مستقیماً تمامی نرخ های بهره در اقتصاد را تحت الشعاع قرار می دهد.  

نرخ منابع فدرال در وام های شبانه بین بانکی، که تابع فراهم بودن ذخایر بانکی 
و دسترسی بانک ها به ذخایر است، نمودی از وضعیت دسترسی به اعتبار در 
کل اقتصاد محسوب می شود. بنابراین بانک مرکزی هدف خود در تأثیرگذاری 
بر نرخ بهره در اقتصاد را نه از طریق تأثیر بر نرخ بهره در تمامی انواع بازارها با 
نرخ های مختلف، بلکه صرفاً از طریق تأثیر بر نرخ منابع فدرال پیگیری می کند 
با علم به اینکه این نرخ نقش خط دهنده به تمامی نرخ های بهره موجود در 

اقتصاد را ایفا می کند.
کلیۀ معاملات بانک مرکزی در عملیات بازار باز از طریق مزایده و مناقصه پس 
از تعیین یک قیمت پایه انجام می شود. درواقع اصول حرفه ای ایجاب می کند 
که بانک مرکزی در انتخاب طرف معامله در خرید یا فروش اوراق بر اساس 
میل مجریان خود تصمیم نگیرد بلکه این انتخاب از دل یک بازار کاملًا باز 
و بر اساس رقابت قیمتی صورت می پذیرد. علت نام گذاری این سیاست به 

عملیات بازار باز نیز همین مطلب است.

عملیات بازار باز چیست؟
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شهردار اصفهان با بیان اینکه شهر اصفهان از سوی یونیسف و وزارت کشور به عنوان پایلوت 
شهر دوستدار کودک انتخاب شده و به همین دلیل در هفته جاری میزبان یک کنفرانس 
خوب در سطح ملی هستیم، گفت: حمایت و مشارکت شهروندان در پشتیبانی از کودکان 
می تواند موجب تربیت نسل خلاق، کوشا و دارای صفات حسنه باشد.قدرت الله نوروزی 
اظهار کرد: این کنفرانس ملی با حمایت شهرداری و سایر نهادها و دستگاه ها از جمله وزارت 

کشور و یونیسف در اصفهان برگزار می شود.

مدیر پروژه چهارباغ عباســی اصفهان، گفت: با اجرای طرح بدنه سازی شرق چهارباغ بخش 
زیادی از تاریخ معاصر این محور تاریخی و گردشگری از بین رفت، مثل نگارخانه های "یروان"، 
"سمبات" و کافه های بنام که پاتوق های شهری بود؛ اما اکنون در برنامه های مدیریت شهری 
دنبال تخریب نیستیم، بلکه در صدد پیرایش شهری و احیاء این آثار فاخریم. سعید سهرابی، 
تاکید کرد: مرحله بعدی فضای سبز و درختان چهارباغ است که ستون اصلی این محور به شمار 

می رود. در حال بررسی هستیم موضوع گُل را در چهارباغ جدی ببینیم.

 ضرورت توجه به کودکان در شهرها 
چیست؟

ترین، مظلوم ترین،  »کودک« مهم 
محروم ترین و مفغول ترین شهروند شهر است 
که اتفاقاً تاثیرپذیری فوق العاده ای از محیط 
دیدگاه های  در  امروزه  دارد؛  خود  زندگی 
زندگی، کودکان  و کیفیت  پایدار  توسعه 
به عنوان محور توسعه محسوب می شوند. 
شوربختانه در دهه های گذشته علی رغم 
حساسیت این شهرزادگان کوچک، تلاش 
معناداری در حوزه مدیریت شهری برای 
بهبود زندگی آنان نشده است و کوتاهی در 
وظیفه ذاتی شهرداری برای کودکان مشهود 
کودک ستیز  شهرهایی  با  اکنون  و  است 
مواجه هستیم. با این شکل کنونی از توسعه 
برنامه ریزی  در  کودکان  مشارکت  نبود  و 
شهر، کودکان رفته رفته در تنگنای بیشتری 
قرار می گیرند و این محدودیت ها به ویژه 
محدودیت های محیطی اثر مستقیم بر رشد 
نامطلوب آنها می گذارد؛ امروزه صحبت از 
مخاطبی است که نسل فردای ما به حساب 
می آید و جمعیت آنان نزدیک به ۵۰۰ هزار 
نفر )۰ تا ۱۸ سال( یعنی بزرگترین جمعیت 
شهروندان کم توان در اصفهان است.با توجه 
به انتخاب شهر اصفهان به عنوان پایتخت و 
پایلوت شهر دوستدار کودک در ایران توسط 
یونیسف و پیوستن به شبکه رسمی شهرهای 
دوستدار کودک جهان و همچنین عمل به 
کنوانسیون بین المللی حقوق کودک، "مرکز 
شهر دوستدار کودک اصفهان" با ماموریت 
ارتقاء کیفیت زندگی کودکان در شهرداری 
تاسیس شد و به تأسی از اصفهان مقرر شد این 
مرکز در سایر کلان شهرها نیز تاسیس شود؛ 

بنابراین شهرداری اصفهان در اندیشه یک 
رنسانس شهری و تغییر همه معادلات به نفع 
کودکان است و این تلاشی در راستای احقاق 
حق از دست رفته کودکان است، به نحوی 
که همواره در کانون توجه مدیریت شهری 

خواهد بود.
 مهمترین شاخص ها و مؤلفه های شهر 

دوستدار کودک چیست؟
در واقع مشارکت کودکان در مدیریت شهر، 
ساختن شهر بر اساس علایق و دیده شدن آنها 
در شهر، امکان ملاقات آسان کودکان با یکدیگر 
در شهر، توسعه زیرساخت های مناسب فعالیت 
کودکان، برقراری ایمنی و امنیت آنها، فراهم 
کردن امکان بروز خلاقیت و استعدادهای آنان 
در شهر و توانمندسازی کودکان بی بضاعت و 
نیازمند از مهمترین مؤلفه های شهر دوستدار 

کودک به شمار می رود.
در ارزیابی های انجام شده رویکرد   
شهر  تحقق  راستای  در  اصفهان 

دوستدار کودک چگونه بوده است؟
اصفهان از منظر ساختار و چارت و طرح از 
سایر شهرها جلوتر است و تلاش می کند 
به مؤلفه های شهر دوستدار کودک نزدیک 
شده و در سال های آینده با بودجه و ضوابط 
کودک  دوستدار  شهر  شبکه  به  مناسب 

بپیوندد.
 چه کشورهایی در ایجاد ساختارهای 

دوستدار کودک پیشگام هستند؟
در حوزه خاورمیانه و شمال آفریقا که ایران 
جزء آن است شهر عمان در اردن و شهر 
شارجه در امارات دوستدار کودک هستند.

کشورهای پیشرو در این زمینه کمتر از 
٤۰ کشور بوده و فرانسه، برزیل، کره جنوبی، 

آلمان، سوئیس و بسیاری دیگر از کشورهای 
از  تعدادی  البته  پیشتاز هستند،  اروپایی 
شهرهای ترکیه نیز چند سال پیش به این 
شبکه پیوسته اند. سعی داریم در سال آینده 
عنوان شهر دوستدار کودک را از یونیسف 
دریافت کرده و کشور آبی رنگ در حوزه 
بین الملل شویم؛ شهر دوستدار کودک از این 
جهت مهم است که فصل اول حقوق بشر 
بوده و کشور ما زیر ذره بین حقوق بشر است 
و این برند می تواند کارنامه خوبی در حوزه بین 

الملل ایران باشد.
 زیرساخت های لازم شهر دوستدار 

کودک کدام است؟
شهر  نیاز  مورد  زیرساخت های  جمله  از 
بازی  فضاهای  توسعه  کودک  دوستدار 
مطلوب، ارتقاء کیفی فضاهای بازی کودکان، 
ایجاد محله های دوستدار کودک، توسعه 
مدرسه ها و بوستان های دوستدار کودک، 
برقراری ایمنی کودکان از مدرسه تا خانه 
همچنین مبلمان ها و رنگ های مورد علاقه 

کودکان است.
یکی از سیاست های اصلی شهرداری اصفهان 
از ابتدای سال جاری توسعه انواع فضای بازی 
کودکان به ویژه در سطح محلات است و این 
طرح در تمام مناطق ۱۵گانه شروع شده و یا 

اجرایی خواهد شد.
دوستدار  شهر  مرکز  طرح های  به   

کودک اصفهان اشاره کنید.
غالب ماموریت های مرکز بین المللی شهر 
اما  است،  شهرسازانه  کودک  دوستدار 
مجموعه ای بین سازمانی به شمار می رود، 
از این رو توسعه زیر ساخت های شهری و 
توسعه انسانی و اجتماعی دو وظیفه اصلی 

این مرکز است و فعالیت های آن با تعریف 
شبکه شهر دوستدار کودک در شهرداری 
و نهادهای دولتی توسعه می یابد.از جمله 
برنامه ها و طرح های "مرکز شهر دوستدار 
کودک اصفهان" افزایش تعداد و سرانه های 
در  ویژه  به  کودکان  بازی  فضاهای  انواع 
مقیاس محله ای و دسترسی مناسب به آن، 
توسعه  کودک،  دوستدار  محلات  توسعه 
فضاهای گردشگری، تفریحی و فرهنگی 
ویژه کودکان، ارتقاء کیفی فضاهای شهری 
و  تدوین  کودکان،  بازی  محوطه های  و 
تصویب ضوابط و قوانین حمایتی از کودکان، 
برگزاری رخدادها، جشنواره ها و نشست های 
ملی و بین المللی دوستدار کودک، حمایت 
حقوقی از همه کودکان شهر به ویژه کودکان 
آسیب دیده اجتماعی و حفظ کرامت انسانی 
مراکز  نظام مندسازی  و  بهسازی  و  آنها 
دوستدار کودک شهر است. از جمله طرح ها 
و برنامه های آینده و زودهنگام یونیسف برای 
مرکز شهر دوستدار کودک اصفهان، معرفی 
و انتخاب یک خواهرخوانده الگو در شهر 
دوستدار کودک برای اصفهان جهت استفاده 
از تجارب آن و همچنین امضاء تفاهم نامه سه 
جانبه بین یونیسف، وزارت کشور و شهرداری 
اصفهان برای توسعه شهر دوستدار کودک 

است.
 رهبری شهرهای دوستدار کودک بر 

عهده کدام بخش یا نهاد است؟
پیرو ابلاغ دستورالعمل شهرهای دوستدار 
و  شهرداری ها  سازمان  سوی  از  کودک 
دهیاری های کشور، "گروه شهر دوستدار 
کودک" ذیل معاونت شهرسازی و معماری 
در شهرداری های سراسر کشور عهده دار 
ارتقاء کیفی زندگی کودکان در شهرها شدند. 
شهرداری  معماری  و  شهرسازی  معاونت 
اصفهان در رایزنی با سازمان شهرداری ها و 
دهیاری های کشور و یونیسف طی جلسات 
متعدد کارشناسی در تهران و اصفهان، برای 
کلانشهرها و شهرهای بالای ۲۰۰ هزار نفر 
جمعیت، واحد سازمانی " گروه " و برای 
شهرداری های زیر ۲۰۰ هزار نفر جمعیت 
واحد سازمانی" امور" را پیشنهاد کرد که 
پس از موافقت وزارت کشور دستورالعمل 
سازمان  و  اصفهان  شهرداری  توسط  آن 
شهرداری ها و دهیاریهای کشور تدوین و 
ابتدای آذرماه برای اجرا در سراسر کشور ابلاغ 

شده است.
مرکز شهر دوستدار کودک به طور آزمایشی 
در شهرداری اصفهان و تهران طی سال های 
از تشخیص  بود و پس  ایجاد شده  اخیر 
اکنون  کشور  وزارت  در  موضوع  ضرورت 
جز چارت رسمی معاونت های شهرسازی 
شهرها به شمار می رود. گروه شهر دوستدار 
و  نظارت  برنامه ریزی،  نیز وظیفه  کودک 
ارزیابی حمایت از مراکز دوستدار کودک و 
بر  را در شهرداری ها  مرتبط  آموزش های 
عهده دارد، البته دو واحد اصلی گروه شهر 
دوستدار کودک "واحد توسعه زیرساخت ها" 
و "واحد توسعه انسانی و اجتماعی" همچنین 

دارای چند دبیرخانه است.

آثار فاخر چهارباغ احیا می شودبرگزاری کنفرانس ملی شهر دوستدار کودک 
گفت وگو

citizen

در روزهــای آغازیــن ســال جاری، از ســوی یونیســف، شــهر اصفهــان بــه عنــوان »پایلوت شــهر دوســتدار 
گفت و گو

گروه شهری
کــودک« در ایــران انتخــاب شــد و پیــرو ایــن رخــداد، نخســتین ســمینار بین المللــی در حــوزه شــهر 
ــهرداری ها و  ــازمان ش ــور و س ــف، وزارت کش ــارکت یونیس ــا مش ــاه ب ــا ۲8 دی م ــخ ۲۵ ت ــودک در تاری ــتدار ک دوس
ــمینار  ــن س ــزاری ای ــه برگ ــه بهان ــا" ب ــزاری "ایمن ــود. خبرگ ــزار می ش ــان برگ ــهر اصفه ــور در ش ــای کش دهیاری ه
بین المللــی، در گفــت و گویــی را  بــا »ســیداحمد حســینی نیا« معــاون شهرســازی و معمــاری شــهردار اصفهــان بــه جنبه 

های مختلف این رویداد پرداخته است؛

نخستین سمینار بین المللی در حوزه شهر دوستدار کودک در گفت وگو با سیداحمد حسینی نیا؛

فراتر از شعار
شهرداری اصفهان در اندیشه یک رنسانس شهری و تغییر همه معادلات به نفع کودکان است

شهردار اصفهان از برنامه های سال آینده رونمایی کرد؛

 نوسان: شهردار اصفهان با حضور در برنامه زنده تلویزیونی 
"گفت و گوی هفته" با شهروندان اصفهانی از آخرین وضعیت 
سال  برای  شهرداری  های  برنامه  شهر،  عمرانی  های  پروژه 
آینده و لزوم مشارکت شهروندان در اجرای طرح های شهری 
اینکه حلقه حفاظتی  با بیان  سخن گفت. قدرت الله نوروزی 
به مسیر اصلی خودروهایی که از شهر اصفهان قرار است به 
مقصد شهرهای دیگر بروند تبدیل خواهد شد و دیگر شاهد 
تردد خودروهای عبوری از داخل شهر اصفهان نخواهیم بود، 
گفت: عملیات عمرانی یکی از تقاطع های بزرگ شهر اصفهان 
در مجاورت کارخانه قند اصفهان در روزهای آتی آغاز خواهد 
شد که این طرح بخشی از حلقه حفاظتی شهر را تکمیل خواهد 

کرد.

ابرپروژه بی نظیر اصفهان 
شهردار اصفهان تصریح کرد: توافقات شهرداری با بنیاد مستضعفان و کارخانه 
قند برای این طرح در حال انجام است تا این طرح با هزینه ۱۰۰ میلیارد تومان 
به جز هزینه تملک زمین ها، اجرا شود. این تقاطع به بزرگراه شهید اردستانی 
متصل خواهد شد که در این نقطه نیز نیاز به احداث یک تقاطع دیگر وجود 
دارد که اکنون عملیات اجرایی آن در حال انجام است. وی ادامه داد: تقاطع 
غیرهمسطح شهید اردستانی ظرف یک سال به بهره برداری می رسد. البته 
درخواست من از مجریان این طرح اتمام آن ظرف ۹ ماه است و در این راستا 

بازدیدهای مداوم از این پروژه دارم.
نوروزی بیان کرد: تقاطع غیرهمسطح شهید اردستانی نیز به جاده دولت آباد 
متصل خواهد شد و در این محدوده طولانی ترین جاده به صورت مورب به 
ابتدای شهر دولت آباد احداث می شود و بعد از آن با ساخت یک میدان، مسیر 
حلقه حفاظتی به سمت ورزشگاه نقش جهان هدایت خواهد شد. وی با بیان 
اینکه ادامه جاده فرزانگان به طول شش کیلومتر در مسیر تکمیل نامگذاری 
خواهد شد و در حال حاضر نامی برای آن انتخاب نشده است، اظهار کرد: حلقه 
حفاظتی در محدوده شهر اصفهان در جاده فرزانگان به پایان می رسد و اکنون 

بخش قابل توجهی از ادامه جاده فرزانگان آماده شده است.
شهردار اصفهان تصریح کرد: حلقه حفاظتی شهر اصفهان پروژه ای بزرگ طی 

٤۰ سال گذشته در حوزه طرح های حمل و نقلی شهر اصفهان خواهد بود.

بودجه 4 هزار میلیارد تومانی برای سال ۹8
نوروزی، از احداث المان و دروازه ورودی شرق شهر اصفهان در کنار پل 
کارخانه قند نیز خبر داد و گفت: این طرح از ورودی شمالی شهر اصفهان 
بزرگتر خواهد بود. شهردار اصفهان با اشاره به بودجه ٤ هزار میلیارد تومانی 
سال ۹۸ شهر اصفهان که به زودی به شورای شهر اصفهان تقدیم می شود، 
افزود: بیش از ۲ هزار میلیارد تومان از این بودجه به اجرا و تکمیل طرح های 
عمرانی شهر اختصاص یافته است که ۷۰ درصد بودجه را شامل می شود. 
وی ادامه داد: تحقق طرح های شهر نیاز به مشارکت شهروندان دارد و لازم 
است مردم برای داشتن یک شهر زیست پذیر در حوزه آزادسازی املاک برای 

پروژه ها همکاری کنند.
شهردار اصفهان با بیان اینکه در مجموع ۵٤ طرح عمرانی بزرگ در شهر 
اصفهان در مدار اجرا و ساخت قرار دارد، گفت: اعتبار این طرح ها ۱۷۵ 
میلیارد تومان است و اگر برای برخی طرح ها به موقع عمل شده بود هزینه 
های اضافی به شهر تحمیل نمی شد که یکی از این طرح ها، سالن همایش 
های بین المللی شهر اصفهان است که اکنون برای تکمیل به ۳۰۰ میلیارد 

تومان اعتبار نیاز دارد.

آغاز عملیات حفاری خط ۲ متروی اصفهان 
شهردار اصفهان، ادامه داد: تاکنون ۲۳ قرارداد پیمانکاری برای پروژه سالن 
اجلاس منعقد و ۲۲۰ میلیارد تومان هزینه صرف شده است. ما بدهی های 
عمده این طرح را نیز پرداخت کردیم تا بهره برداری هرچه سریع تر از آن، 

شهرک شهید کشوری نیز متحول شود.
نوروزی به پروژه متروی اصفهان به عنوان یکی دیگر از طرح های بزرگ شهر 
اصفهان اشاره کرد و گفت: برای حفاری تونل های خط دوم مترو دو دستگاه 
کاترهد خریداری شده است که کاترهد ۶۰ تنی ترخیص و وارد شهر اصفهان 
شده است. وی به ساخت ایستگاه های متروی در خیابان آیت الله غفاری، 
ایستگاه زینبیه، عمان سامانی و لاله نیز اشاره کرد و از آغاز عملیات حفاری 
خط دو متروی اصفهان در آینده نزدیک با حضور یکی از مقامات کشوری 
خبر داد. نوروزی با بیان اینکه با رایزنی با تهران برای تقویت اتوبوسرانی به 
ویژه خطوط "بی آر تی" ۳۰۰ میلیارد تومان در نظر گرفتیم، گفت: شهر با 
برنامه ها ما برای بازسازی اتوبوس ها و ارتقاء خطوط "بی آر تی" با تحول 
اساسی روبرو خواهد شد و نتایج آن به صورت ملموس به ایجاد آرامش برای 

شهروندان منجر خواهد شد.

نجات درختان ۱۵۰ ساله 
سه  اصفهان  هوای  آلودگی  سنجش  منظور  به  همچنین  گفت:  نوروزی، 
خودروی سواری با کمک پلیس راهور در شهر اصفهان مجهز شده است. 
شهردار اصفهان در بخش دیگری از این گفتگوی تلویزیونی، به اقدامات 
شهرداری برای نجات درختان شهر در تابستان جاری اشاره کرد و افزود: 
درختان چنار ۱۵۰ ساله شهر اصفهان در تابستان در خطر کم آبی قرار داشت 
که با همکاری مردم و استفاده از روش آبرسانی با تانکر اقدام به نجات درختان 
اصفهان کردیم. وی ادامه داد: برای آبرسانی به فضای سبز اصفهان، ۳۰ هزار 
تانکر آب از سوی شهرداری خریداری شد و توانستیم با کمک مردم مسئله 

آبیاری فضای سبز و درختان در تابستان کم آب را پشت سر بگذاریم.

70 درصد بودجه 
برای عمران شهر

   نوســان:  رییس مرکز پژوهش های 
شورای اسلامی شهر اصفهان گفت: مصوبه 
شورای شهر درخصوص انرژی های پاک 
در اداره کل راه و شهرســازی متوقــف و 
نسبت به آن بی اعتنایی می شود؛ بنابراین 
از معاونت عمرانی استانداری می خواهم 
اجازه ندهد مصوبات شورای شهر بیش از 

این بی حرمت شود.
کوروش خســروی در شصت و سومین 
جلسه علنی شورای اسلامی شهر اصفهان 
اظهار کرد: آذرماه سال پیش با طرحی که 
در شورای شهر به تصویب رسید، قرار بود 
اصفهان به شهر خورشیدی تبدیل شود و 
طبق آن همه ساختمان هایی که از ابتدای 
ســال ۹۷ پروانه ساختمانی می گرفتند، 
باید برای تامین آب گرم خود به خصوص 
برای اســتحمام از آبگرمکن خورشیدی 
اســتفاده کنند. وی تصریح کــرد: این 
مصوبه با همکاری شهرداری پیش رفت 
اما از ابتدای سال ۹۷ درخواست شورای 
شهر در اداره کل راه و شهرسازی متوقف 
شده و نسبت به آن بی اعتنایی می شود 
بنابراین از معاونت عمرانی اســتانداری 
می خواهم اجازه ندهد مصوبات شورای 
شــهر بیش از این بی حرمت شــود. وی 
ادامه داد: موارد متعددی گزارش شــده 
که در ســرویس های بهداشــتی اماکن 
عمومی شهر با آنکه آبگرمکن خورشیدی 
بر روی ســقف وجود دارد، آب لوله کشی 
آن مکان سرد بوده و سیســتم آب لوله 
کشی هنوز به آبگرمکن های خورشیدی 
وصل نشده است.در همین رابطه، رییس 
شورای اسلامی شهر اصفهان نیز گفت: از 
نمایندگان مجلس درخواســت دارم که 
اجازه ندهند فعالیت شهرداری ها که تنها 
دستگاه باقی مانده دارای تحرک هستند 

دچار خدشه شود.
فتح الله معین، با بیان اینکــه در تدوین 
بودجه ســال ۹۸ به شــدت اختیارات 
شهرداری و شــورای شهر محدود شده و 
آن را یک نهاد غیر دولتی و عمومی معرفی 
کرده اند، خاطرنشــان کرد: شهرداری ها 
با تمام فراز و نشــیب هایی کــه از زمان 
تشکیل بلدیه ها تاکنون داشته اند و با وجود 
مشکلاتی که در دولت های مختلف دچار 
شده اند، خدمات بسیاری به شهروندان 
ارائه کرده اند. وی اضافه کرد: شهرداری ها 
بر اســاس قانون از طریق وضع عوارض و 
بهای خدمات، امورات شهر را می گذراندند 
که پس از تصویب مالیات بر ارزش افزوده 
برخی ردیف های عوارضی حذف شــد تا 
به جای آن عوارض دیگری مانند عوارض 
سوخت و برخی از کالاها به شهرداری ها 

اختصاص داده شود.
رییس شــورای اسلامی شــهر اصفهان 
توضیح داد: پیش از این شــوراهای شهر 
اجازه وضــع عــوارض را در برخی موارد 
محلی نیز داشــتند که در لایحه ارزش 
افزوده و بودجه ســال ۹۸ برخی از آنان 
نقض شــده و برخی دیگر پس از وصول 
به خزانه دولت ریخته می شــود بنابراین 
شهرداری ها برای وصول آن باید در نوبت 
شورای برنامه ریزی استان قرار گیرند که 
این شیوه قابل عمل نبوده و شهرداری ها 
را دچار مشکل می کند. وی با بیان اینکه 
از نمایندگان مــردم اصفهان در مجلس 
درخواست دارم که اجازه ندهند فعالیت 
شهرداری ها که تنها دستگاه باقی مانده 
دارای تحرک هستند دچار خدشه شود، 
اظهار کرد: بــا توجه به آنکه در اســتان 
اصفهان ۸۵ درصد جمعیت شهرنشین 
هســتند باید به جای محــدود کردن 
شــهرداری ها، آن ها را طبق قانون برای 

انجام فعالیت های خود آزاد بگذارند.

 گزارش

مصوبات شورا 
بی حرمت نشود

 نوسان:  مدیر امور درآمد شهرداری اصفهان 
از ارائه بسته تشویقی ساخت و ساز شهرداری 
به شهروندان متقاضی پروانه های مسکونی و 
تجاری و به مناسبت چهلمین سالگرد انقلاب 
اسلامی خبر داد و گفت: با توجه به درخواست 
مناطق ۱۵ گانه شهرداری اصفهان برای ارایه 
این بسته، نســبت به ارائه تخفیف در صدور 
پروانه ساختمانی در دونوبت از ۱۰ دی ماه تا ۹ 
بهمن ماه با ۳۵ درصد تخفیف و از ۱۰ بهمن 

تا ۱۵ اسفند با ۳۰ درصد تخفیف اقدام شد. 
نادر آخونــدی، اضافه کــرد: علت کاهش 
تخفیف ۵ درصدی در نوبت دوم این بســته 
تشــویقی، ایجاد انگیزه در مردم به منظور 
استفاده از بسته ۳۵ درصدی است و با ارایه این 
بسته پروژه های نیمه تمام بخش خصوصی 
فرصت تکمیل پیدا می کند. وی افزود: مشابه 
این طرح در نیمه نخست سال جاری از مرداد 
تا مهرماه به صورت تخصصی برای انبوه سازان 

اجرایی شد. برای بسیاری از ابرپروژه های شهر 
که از سوی بخش خصوصی ساخته می شود، 
در طرح بسته تشویقی شــهرداری در نیمه 

نخست امسال پروانه ساختمانی صادر شد. 
شایان ذکر اســت، ارائه بسته های تشویقی 
شهرداری برای ایجاد تســهیلات در حوزه 
ســرمایه گذاری مسکن اســت که این بار، 
همه مخاطبان اعم از عمومی و انبوه ســازان 

را شامل می شود.

تخفیف ۳۵ درصدی شهرداری برای صدور پروانه ساخت و ساز؛

بسته های تشویقی؛ فرصتی برای رونق صنعت ساختمان
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افزایش روزافزون حجم نقدینگی در ماه های گذشته و رسیدن آن به مرز ۱۷۰۰هزار 
میلیارد تومان درحالی است که رئیس مجمع کارآفرینان معتقد است؛ از این حجم تنها 
۲۱درصد به صنعت آمده و حدود ۷۳درصد از آن به حوزه های مربوط به سفته بازی رفته 
است. طبق آخرین آمارهای بانک مرکزی، حجم نقدینگی تا پایان مهرماه امسال به حدود 
۱۷۰۰هزارمیلیارد تومان رسیده است. این حجم عظیم از نقدینگی اگر در بستر مناسب خود 
که همان فعالیت های مولد است، قرار نگیرد، می تواند به  معنای واقعی کلمه »بحران زا« باشد.

استاد اقتصاد دانشگاه اصفهان، گفت: از نظر منطقی باید واحد شمارش ارزش با 
مقدار کالا و خدمات ارزش گذاری شده، متناسب باشد. محمد واعظ وی با بیان اینکه 
قیمت کالا در صورت نرخ تورم دورقمی طی چند سال، باید برحسب مقیاس چند 
هزار واحد یا چند ۱۰ هزار واحد باشد، افزود: سیاست حذف صفر و تغییر واحد پول 
ملی موجب تورم خفیف و گرد شدن قیمت کالا می شود. ایجاد تورم خفیف در تجربه 

رواج یورو طی سال های ۲۰۰۰ و ۲۰۰۱ در اروپا نیز مشاهده شد.

شرایط بازار مســکن بطور فزاینده رو به 
وخامت می رود به این معنی که ماه به ماه 
سقف قیمتی جدیدی شکسته می شود 
و همزمان توان و قــدرت خرید بودجه و 
پس اندازهای خانوار برای تامین مسکن 
در برابر این تورم ذوب می شود. در حالی 
که ســال گذشــته در چنین روزهایی 
متوســط قیمت هر متر مربع مسکن در 
تهران حدود ٤ میلیون تومان بود، در حال 
حاضر این رقم به بالای ۹ میلیون و ۶۰۰ 
هزار تومان افزایش یافته است. به عبارت 
دیگر، در شــرایطی که تورم مسکن طی 
یک سال گذشته بیش از ۹۰ درصد رشد 
داشته است، حقوق و دستمزد کارگران و 
کارمندان حدود ۲۰ درصد افزایش داشته 
است. البته تورم صرفا دامنگیر بازار مسکن 
نبوده و همه کالاها و بازارها را تحت تاثیر 
قرار داده است به همین دلیل هم بودجه 
خانوار بطور معناداری دچار کسری شده 
اســت. از همین رو، اگر تا سال گذشته 
دوره انتظار برای خانه دار شــدن حدود 
۱۲ سال بود، هم اینک به گفته برخی از 
کارشناسان اقتصاد مسکن این دوره به ۵۰ 

سال افزایش یافته است.
بازار مسکن اینروزها در شــرایطی وارد 
دوره رکود تورمی عمیق شــده است که 
تقاضای بالقوه برای خانه دار شــدن )۳۸ 
درصد جمعیت کشور مستاجر هستند( یا 
حذف بد مسکنی )۱۹ میلیون نفر ساکن 
در بافت های فرسوده زندگی می کنند( 
وجود دارد به گونه ای که صرفا تامین نیاز 
واحد مسکونی مستاجران یا خانه اولی ها 
مستلزم ساخت سالانه دستکم ۹۰۰ هزار 
واحد مسکونی در کشور است. همزمان 
۲,۵ میلیــون واحد مســکونی خالی در 
کشور وجود دارد. واحدهایی که یا آن قدر 
لوکس هستند که توان مالی متقاضیان 
بالقوه مســکن یارای تامین هزینه های 
خرید آنها را ندارد، یــا در این واحدها در 
نقاط غیر شــهری )مسکن مهر( ساخته 
شده اند و احیا و به کارگیری این سرمایه ها 
مســتلزم صرف هزینه های کلان برای 
شهرسازی و ایجاد زیر ساخت های لازم 

است.
وزیر جدید راه و شهرسازی برای حل این 
مساله، راهکار تکمیل پروژه های مسکن 
مهر را در دستور کار خود قرار داده و تلاش 
دارد از این راه هم به تعهدات دولت جامه 
عمل بپوشاند و هم بخشی از این تقاضای 
معطل مانده را جواب دهــد. ارایه کارت 
اعتباری برای خرید مصالح ســاختمانی 
یکی از راه های عملی وزیر برای فایق آمدن 
بر مشکلات مالی در مسیر مسکن سازی 
اســت که البته میزان موفقیت این طرح 
با گذشت زمان مشخص خواهد شد. اما 
در عین حال باید گفت که کاهش هزینه 
تولید مسکن صرفا از مسیر کنترل نرخ 
مصالح ساختمانی و دســتیابی ارزان تر 
انبوه ســازان به آن یکی از عوامل درون 
بازار مســکن اســت، حال آنکه آن چه 
هیولای مســکن را پیش روی خانوارها 
برساخته و بزرگ کرده است، نه تحولات 
درونی بازار که عوامــل بیرونی و در راس 
همه آنها زلزله های تورمی اســت که هر 
چند سال به تمام اندام اقتصادی جامعه 
شوک می دهد. از این رو، بیراه نیست که 
اگر سلطان تضعیف کننده اقتصاد ایران را 
نرخ فزاینده تورم معرفی کرد و بار دیگر از 
دولت و مجلس خواست تا این سلطان را با 
اصلاح نظام بانکی و نظام بودجه نویسی و 
اصلاح شیوه تزریق و تخصیص اعتبارات، 
مطابق با علم اقتصاد و تجربه کشورهای 

دیگر مهار کنند.

علمی  هیات  عضو  رنانی،  محسن  دکتر 
دانشگاه اصفهان که »پویش فکری توسعه« 
را با مشارکت دهها نفر از دانش  آموختگان 
رشته های علوم اجتماعی و انسانی بنیان 
گذاشته است یکی از سخنرانان این مراسم 
بود. رنانی در سخنانی اظهار کرد: ما هفتاد 
سال است در حال برنامه ریزی و اجرای 
برنامه های توسعه هستیم؛ اما هنوز مجمعی 
از نخبگان برای هم افزایی اندیشه توسعه 

نداریم. ما همه حوزه ها را رونق دادیم؛ انواع 
جشنواره های فرهنگی و هنری و ورزشی را 
راه اندازی کردیم؛ جشنواره کتاب، جشنواره 
سینما،  جشنواره صنعت،  جشنواره های 
در حوزه  اما  داریم،  آنها  نظایر  و  ورزشی 
توسعه که این همه برای آن هزینه کرده 
ایم و بخش اعظم منابع ملی خود را برای 
رسیدن به آن نابود کرده ایم، هیچ رویداد 
ملی نداریم. بنابراین نتوانسته ایم مساله 
توسعه را به یک مساله ملی و یک دغدغه 
عمومی تبدیل کنیم. متاسفانه هم آگاهی 
و دانش عمومی جامعه ما نسبت به مفهوم و 
مولفه ها و پیش نیازهای توسعه پایین است 
و هم در سطح کلان ما فاقد گفتمان ملی 
توسعه و فاقد یک نظریه اجماعی در مورد 
توسعه بوده ایم و این ناشی از کم کاری و 
عدم همکاری و عدم گفت وگو بین نخبگان 

اندیشگی ما بوده است.
نویسنده کتاب »چرخه های افول اخلاق 
و اقتصاد« گفت: در غیاب نخبگان فکری 
خودشان  برای  و  آمدند  دولت ها  توسعه، 
برنامه توسعه نوشتند، برنامه هایی که فاقد 

تئوری توسعه بود و هر دولت آرزوهای خود 
و منویات مقامات را به در برنامه های توسعه 
گنجاند و مصوب کرد و منابع ملی را صرف آن 
کرد و حاصل این شد که ما نه تنها هنوز داریم 
درجا می زنیم؛ بلکه با توسعه ای نامتوازن و در 
هم ریخته روبه رو شده ایم. وی افزود: امروز ما 
اینجاییم تا اعلام کنیم که پراکنده اندیشی در 
حوزه توسعه بس است. برای توسعه نیازمند 
شکل گیری گفتمان ملی توسعه هستیم و 
برای این لازم است نخبگان فکری ما با هم 
همفکری و تعامل داشته باشند. نخبگان 
فکری، تک تک حرفهای بسیاری در حوزه 
توسعه دارند؛ اما ما هنوز نتوانسته ایم به یک 
نظریه یا چارچوب تحلیلی اجماعی در توسعه 
دست پیدا کنیم و اتفاق نظری در حوزه 
توسعه حاصل نکرده ایم. بنابراین دولت ها 
هم دیدگاههای نخبگان را نادیده گرفته و راه 
خود را رفته اند. اما امروز که دیگر منابع نفتی 
کفاف درآمد مورد نیاز دولت ها را نمی دهد 
دیگر عملا دولت ها نمی توانند نقش خود 
را به عنوان متولی توسعه بازی کنند و این 
فرصتی است برای پژوهشگران،  کنشگران 
و اندیشه ورزان حوزه توسعه که دست در 
دست هم بگذارند و جامعه را به سمت و سوی 

فرایندهای توسعه آفرین سوق بدهند.
رنانی در ادامه سخنان خود افزود: بدون 
گفت و گو و تعامل و همگرایی روشنفکران و 
اندیشمندان کشور، ما همچنان در سرگردانی 
قدم خواهیم زد. ما دستمان است پر است از 
ادعا و اختلاف و الگوهای متعارض. ما باید 
این به این ناتوانی پایان دهیم و در یک فرایند 
گفت وگوی بین نخبگانی به یک همگرایی در 
حوزه توسعه دست یابیم. بدون شکل دهی 
گفتمان ملی توسعه، دولت ها همچنان به 
اسم توسعه و به نام برنامه های توسعه، منابع 

ملی ما را  نابود خواهند کرد.

متهم 
ردیف اول هستیم

در این مراسم همچنین دکتر نعمت الله 
اکبری، عضو هیات علمی دانشگاه اصفهان 
برنامه ریزی  و  مدیریت  سازمان  رئیس  و 
استان گفت: وقتی خبر محاکمه دو پزشک 
اصفهانی را از تلویزیون شنیدم که به سبب 
کاربرد ایمپلنت تقلبی در ستون فقرات  و بدن 
بیماران محاکمه شده بودند با خود گفتم » ما 
اقتصاد دانان،  برنامه ریزان و جامعه شناسان 

چقدر ایمپلنت تقلبی و پروتزهای غلط در  
پیکره اجتماع گذاشتیم که کسی متوجه 
نیست و ما به ازای عینی ندارد و بابت آن 
محاکمه نیز نمی شویم«. وی با بیان این مطلب 
که »تا دلتان بخواهد ایمپلنت و پروتز تقلبی 
کار گذاشتیم و جایی محاکمه نمی شویم« 
افزود:  مشکلی که ما اقتصاد دانان و سیاست 
گذاران و برنامه ریزان داشتیم این است که به 
دستاورد ها توجه نمی کنیم. ما دانشگاهیان، 
نخبگان، جامعه شناسان، عالمان سیاسی و 

سازمان ها متهمان ردیف اول هستیم.
اکبری، با تاکید بر اینکه بسیاری چیزها که 
افتخار ما بویژه علوم اجتماعی ها بود امروز 
دردسرساز شده است گفت: الگوهای برنامه 
ریزی ما توسعه را نابود کرد. وی با تاکید 
بر لزوم تقویت »پویش فکری توسعه« که 
اکنون به همت تعدادی از دانش آموختگان 
جوان علوم اجتماعی و انسان راه اندازی شده 
است افزود: توسعه در گرو آینده پژوهی است. 
ما باید دست از آینده نگاری برداریم و به آینده 

پژوهشی روی بیاوریم.

روشنفکران 
قدرت را تقویت کرده  اند

دکتر تقی آزاد ارمکی، عضو هیات علمی 
دانشگاه تهران نیز طی سخنانی از نقش 
روشنفکران در یک صد سال اخیر انتقاد کرد و 
گفت:  روشنفکران ما ناخواسته به جای آن که 
جامعه مدنی را تقویت کنند، قدرت را تقویت 
کرده  اند. آنان بدون توجه به این که تا زمانیکه 
جامعه توانمند نشود؛ هیچ اصلاحی در حوزه 
سیاست بادوام نخواهد بود،  به جای  آنکه 
همت خود را مصروف به تقویت جامعه مدنی 
کنند؛ تمام توجه خود را معطوف به نقد قدرت 
کرده اند و صاحبان قدرت همواره در واکنش 
به نقد آنان، بر سرکوب خود افزوده اند و بهانه 
ای برای بستن بیشتر و سرکوب بیشتر پیدا 
کرده اند. در واقع شیوه برخورد ما با اصحاب 
قدرت باعث شده است که آنها همواره فرصت 
پیدا کنند تا دشمنان خیالی بتراشند و 
برای مبارزه با این دشمنان خیالی دست به 

سرکوب و محدود کردن جامعه مدنی بزنند.
این استاد جامعه شناسی همچنین افزود: 
امیرکبیر نه چنان قهرمان بود که همه چیز 
را در او خلاصه کنیم و نه چنان سرکوب گر  
قرار  حمله  مورد  را  او  بخواهیم  که  بود 
و  توانمند  تلاشگر  یک  امیرکبیر  دهیم. 

خلاق در مسیر توسعه بود و روشنفکران ما 
برای تبیین راه توسعه از امیرکبیر هم باید 

عبور کنند.

برنامه ریزی برای
یافتن رگه های توسعه

الهیاری عضو هیات علمی  دکتر فریدون 
دانشگاه اصفهان، دیگر سخنران این جلسه، 
امروز پیوندی  برنامه  طی سخنانی گفت: 
بین برخی مفاهیم و گزینش های جدید 
سرزمینمان با گذشته تاریخی برای جست و 
جوی رگه های توسعه در کشور است. وی بیان 
کرد: دوران قاجار غروب دیوانسالاری ایران 
بود و در این دوره ناکارآمدی سیاسی نمود 
پیدا کرد که بازخوانی تاریخ با نگاهی متفاوت، 
ضرورت جست و جوی توسعه نیافتگی کشور 

را پس از آن زمان مشخص می کند.
الهیاری افزود: نوسازی و اصلاحات در کشور 
از زمانی آغاز شد که متوجه شدیم، توانایی 
ایستادگی در برابر توسعه یافتگی و فناوری 
را نداریم. همان زمان گروهی مخالفت با 
توسعه را به بهانه لطمه وارد شدن به دین 
در پیش گرفتند، گروهی الگو گیری از غرب 
و توسعه حتی به بهانه از دست دادن دین را 
پیگیر بودند و برخی اندیشه ها مانند امیرکبیر نیز 
فناوری و توسعه همراه با دین و سنت را معنی می 
کردند. امیرکبیر با آگاهی از آماده سازی بستر 
اجتماعی در راه توسعه گام برداشت و راه اندازی 
دارالفنون از جمله این بسترسازی بود. وی با اشاره 
به کم توجهی ها در شناساندن شخصیت ها افزود: 
امیرکبیر، جهان و ایران را می شناخت و این 
آگاهی دلیل دید و اندیشه توسعه یافتگی در وی 
بود؛ ما نیز با مطالعه تاریخ و شناخت این شخصیت 
های برجسته می توانیم در راه توسعه گام برداریم.

در این مراسم همچنین از »لوح یابود روز ملی 
توسعه« که مزین به تمثال امیرکبیر بود برای نصب 
در موزه باغ فین، رونمایی شد. پس از آن نیز آیین 
پرده برداری از »تمبر روز ملی توسعه« و امضای 
تمبر توسط صاحب نظران و شرکت کنندگان 

برگزار شد. 

پراکنده اندیشی بس است! 

تورم خفیف در پی سیاست حذف صفر ٧٣ درصد نقدینگی در مشت دلالان
 دیدگاه

 مراسم نمادین »روز ملی توسعه«  در باغ فین کاشان برگزار شد؛ دیدگاه

سلطان 
تورم

رنانی: در غیاب نخبگان فکری، دولت ها برنامه توسعه را نوشتند

در غیـاب نخبـگان فکـری توسـعه، دولت هـا آمدند و بـرای خودشـان برنامه توسـعه نوشـتند؛ 
هـر دولـت آرزوهـای خـود را بـه در برنامه های توسـعه گنجانـد؛ مصـوب و منابع ملـی را صرف 
آن کـرد و حاصـل این شـد کـه ما هنـوز داریـم درجا می زنیم. این بخشـی از سـخنان محسـن 
رنانـی در رویـداد روزملـی توسـعه بود.  ۲۰ دی ماه که سـالروز تولد و شـهادت امیرکبیر اسـت؛ از سـوی جمعی از 
اندیشـه ورزان حـوزه توسـعه به عنوان »روز ملی توسـعه« انتخاب و مراسـم رونمایی از لوح یادبـود آن در باغ فین 
کاشـان برگـزار شـد. در این مراسـم کـه به همت »پویـش فکری توسـعه« و با همکاری و مشـارکت پژوهشـکده 
اقتصـاد دانشـگاه تربیت مـدرس، میراث فرهنگی کاشـان و کمیسـیون ملی یونسـکو در باغ فین کاشـان برگزار 

شـد؛ با سـخنرانی محسـن رنانـی، محمد تقـی آزاد ارمکـی، نعمت اله اکبـری و فریـدون الهیاری همـراه بود؛

گزارش

گروه شهری

همه شــواهد موجــود حاکی از آن اســت که 
سرمایه گذاری، به ویژه در حوزه تولید، در کشور ما 
وضعیت مناسبی ندارد. براساس آمار بانک مرکزی، 
نرخ رشد تشکیل ســرمایه ثابت ناخالص از سال 
۱۳۵۶ تا ۱۳۹۵ به قیمت هــای ثابت )یعنی پس از 
کسر تورم( معادل ۱۶/ ۰ درصد در سال بوده است. 
حال اگر تشکیل سرمایه ثابت ناخالص سرانه را طی این دوره محاسبه کنیم، به 
عدد منفی ۹۳/ ۱ درصد در سال خواهیم رسید. عددی که بسیار مایوس کننده 
و غیرقابل قبول است. طبعا در این شرایط نمی توان رشد معنی دار اقتصادی و 

بهبود سطح زندگی مردم را انتظار داشت.
اما چرا سرمایه گذاری های مولد در کشور ما جذابیت ندارند؟ چرا صاحبان سرمایه از ورود 
به حوزه تولید گریزانند؟ و چرا، همان سرمایه گذاری هایی نیز که صورت می گیرند در 
صنایع با فناوری پایین یا متوسط هستند و تمایلی به سرمایه گذاری در صنایع با فناوری 
بالا )که هم مستقیما و هم از طریق افزایش بهره وری، رشد اقتصادی را تسریع می کند( 
به چشم نمی خورد؟در این باره می توان از عوامل مختلفی سخن گفت که تشریح همه 
آنها در فرصت این مقاله نیست و البته ضرورتی هم ندارد؛ زیرا صاحب نظران و تحلیلگران 
مختلف به اندازه کافی در مورد این عوامل نوشته اند و گفته اند. به جای آن، در ادامه این 
مقاله به طرح مســاله ای می پردازیم که گرچه برای اقتصاددانان ناآشنا نیست، اما در 
رسانه های ما کمتر به آن پرداخته شده اســت؛ ضمن آنکه می توان آن را »مادر« همه 
مشکلاتی دانست که سرمایه گذاری های تولیدی در کشور ما را به گزینه ای نامطلوب 
بدل کرده است.بحران مالی سال های ۲۰۰۸-۲۰۰۷ که می رفت تا به فروپاشی اقتصاد 
جهانی منجر شود و بحث هایی که در رابطه با علل بروز این بحران و مقایسه آن با بحران 
بزرگ دهه ۱۹۳۰ صورت گرفت، بار دیگر نام »جان مینارد کینز«۱ اقتصاددان شهیر 
انگلیسی را بر سر زبان ها انداخت. از این گذشــته، هم اکنون در رسانه های اقتصادی 
جهان مقالات متعددی درباره احتمال بروز یک رکود بزرگ دیگر در آینده نه چندان 
دور منتشر می شــود که این نیز عامل دیگری در مطرح شدن نام کینز شده است. پل 
کروگمن، اقتصاددان برنده جایزه نوبل حتی به این نتیجه رســیده که »ما هم اکنون 
در دومین عصر کینز به سر می بریم.«از آنجا که در جریان »دوره های تجاری«۲ نظام 
سرمایه داری، سرمایه گذاری بیشترین نوســانات را تجربه می کند و از آنجا که کینز 
ناکافی بودن تقاضای موثر )عمدتا به دلیل افت سرمایه گذاری( را مهم ترین عامل بروز 
بحران های ادواری این نظام می دانســت، توجه به نظر این اقتصاددان در مورد عوامل 
تاثیرگذار بر سرمایه گذاری، می تواند در درک عمیق تر مساله کمبود سرمایه گذاری در 
کشور ما سودمند باشد.ریسک به وضعیتی اطلاق می شود که کلیه رخدادها یا نتایج 
یک اقدام یا تصمیم، قابل شناخت است؛ هرچند آنچه در عمل رخ خواهد داد، از پیش 
معلوم نیست. در این قبیل موارد می توان از علم احتمالات استفاده کرد و بنیان قابل قبولی 
برای »مدیریت ریسک«، »تحلیل هزینه فایده«، بودجه ریزی و نظایر آن بنا گذارد. در 
این رابطه کینز از بازی »رولت« سخن می گوید که احتمال برنده شدن در آن عددی 
قابل محاسبه است. سرمایه گذاری اساسا با ریســک همراه است، اما از آنجا که ریسک 
قابل محاسبه است، سرمایه گذار می تواند با ارزیابی ریسک های یک پروژه سرمایه گذاری، 
در کنار نرخ بهره و نرخ بازده سرمایه، تصمیم مقتضی را اتخاذ کند.»عدم قطعیت« اما 
یکسره موضوعی دیگر است. در بسیاری از موارد، همه پیامدهای محتمل یک اقدام یا 
تصمیم قابل دانستن نیست. کینز این قبیل موارد را »عدم قطعیت بنیادین« می نامد. در 
شرایط عدم قطعیت، پیامدهای یک تصمیم یا اقدام، از طریق محاسبه احتمالات ناممکن 
است. به بیان دیگر، در این موارد هیچ پایه عینی یا قابل اتکا برای »مدیریت ریسک«، 
تحلیل هزینه فایده و دیگر روش های کنترلی وجود ندارد. صرف نظر از حوادث طبیعی، 
عوامل متعدد و متنوعی می توانند عدم قطعیت را شدت بخشند. اینها عواملی هستند که 

اساسا قابل پیش بینی نیستند و برخی آنها را »نادانسته های غیرقابل دانستن« نامیده اند.
در عمل، بازده یک پروژه سرمایه گذاری تولیدی طی چندین سال آینده، از عدم قطعیت 
در مورد شــرایط تقاضا و وضعیت بازار در آینده تاثیر می پذیرد که اینها خود تابعی از 
نرخ بهره، نرخ تورم، نرخ برابری ارزها، تغییرات در فناوری و نظایر آنها در آینده اســت. 
علاوه بر این، تغییرات در ماهیت و سیاست های دولت ها در آینده، تلاطم های سیاسی 
و منازعات گروهی بر عدم قطعیت می افزایند.هنگامی که عدم قطعیت گسترش می یابد 
و سرمایه گذاران بالقوه خود را با نادانسته های غیرقابل پیش بینی فراوان مواجه می بینند، 
محتاط می شوند و از سرمایه گذاری در پروژه های تولیدی که نوعا بلندمدت هستند، 
اجتناب می کنند. بسیاری از آنها سعی در حفظ نقدینگی خود به منظور بهره گیری از 
فرصت های احتمالی در آینده می کنند و برخی نیز به معاملات مقطعی کوتاه مدت یا 
سفته بازی روی می آورند. یکی از کینزگرایان برجسته مطلب را چنین خلاصه می کند: 
»چرا کینز تا این حد بر اهمیت عدم قطعیت تاکید می کند؟ عدم قطعیت گسترده، تمایل 
به سرمایه گذاری را کاهش می دهد. در حقیقت مرکز ثقل نظریه کینز، به فراگیر شدن 
عدم قطعیت مربوط می شــود؛ زیرا عنصر کلیدی در تقاضای موثر، یعنی هزینه های 
سرمایه گذاری، تابع انتظارات نامعلوم است.«در کشورهایی که اطلاعات جیره بندی 
می شود و به موقع در دسترس همگان نیســت که منازعات سیاسی و جناحی پایانی 
ندارند و گروه برنده نیز در غالب موارد از پیش قابل شناسایی نیست و در کشورهایی که 
هیچ کس از سیاست های اقتصادی یا حتی تحولات سیاسی چند ماه بعد خبر ندارد، 
چرا باید انتظار داشت که صاحبان سرمایه، به جای خرید ارز و سکه یا حفظ نقدینگی 
به منظور بهره گیری از فرصت های پر منفعت در آینده، خود را درگیر کارخانه داری کنند؟ 
و انصافا طی چند دهه اخیر، صرف نظر از برخی مقاطع کوتاه، کدام دوره را سراغ داریم که 
سرمایه گذاران بالقوه ما در حوزه تولید، با »نادانسته های غیرقابل پیش بینی« و به بیان 

دیگر با عدم قطعیت های فراگیر مواجه نبوده اند؟

چرا در کشورما سرمایه گذاری های مولد جذابیت نیست؟؛

دافعه های سرمایه گذاری در تولید

think

رونوشت آگهی حصروراثت
رضا قربانی سینی  داراي شناسنامه شــماره ۲۵ به شرح دادخواست به کلاسه
 ۲۸۹۸/۹۷ ح ۵٤  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین 
توضیح داده که شادروان لیلا قربانی سینی بشناسنامه ۹۵۳۱ درتاریخ ٤/۹۷/۵ 
اقامتگاه دائمي خود بدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراست 

به پدر  به اسم :
۱-    رضا قربانی سینی  به ش ش ۲۵  نسبت با متوفی پدر. ولاغیر. 

اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواست مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید 
تا هرکسي اعتراضي دارد  و یا وصیتنامه از متوفي نزد اوباشد از تاریخ نشرنخستین 

آگهي ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد و الا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه ۵٤ شوراي حل اختلاف. م الف/۳۳۹۸۶۶
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توســعه در گــرو آینده 
پژوهی است. ما باید دست 
از آینده نــگاری برداریم و 
به آینده پژوهشــی روی 

بیاوریم

رنانی:  
در غیاب نخبــگان فکری 
آمدند  دولت ها  توســعه، 
و برای خودشــان برنامه 
برنامه  نوشــتند؛  توسعه 
هایی کــه فاقــد تئوری 

توسعه بود

ارمکی: 
ناخواسته  ما  روشنفکران 
به جــای آن کــه جامعه 
مدنــی را تقویــت کنند، 

قدرت را تقویت کرده  اند

الهیاری: 
نوســازی و اصلاحات در 
کشــور از زمانی آغاز شد 
که متوجه شدیم، توانایی 
ایستادگی در برابر توسعه 

یافتگی و فناوری را نداریم



سال چهارم/ شماره ۶۶ / ۲۵  دیماه ۱۳۹۷/   ۸  جمادی الاول ۱۴۴۰

نظرات خود را  در خصوص محتوای نشریه به ایمیل ما ارسال کنید 

www.eghtesadbazar. ir

15  Jan 2019 No.66

info@eghtesadbazar. ir

گزارش

گزارش

 نوسان: معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت و 
رئیس هیات عامل ایمیدرو در بازدید از مجموعه 
کارخانه هــای فولاد گفت: با افتتــاح کارخانۀ 
۵ میلیون تنی کنسانترۀ فولاد سنگان در سال 
آینده، شاهد رشد و توسعۀ پایدار هرچه بیشتر 

در این منطقه و صنعت کشور خواهیم بود.
به گزارش روابط عمومی شرکت فولادمبارکه، 
در این بازدید مهنــدس حمیدرضا عظیمیان 
مدیرعامل فولاد مبارکه نیز رویکرد و استراتژی 

ایمیدرو در قبال بهره برداری ســرمایه گذاران 
از ســنگ آهن موجود در منطقه را تصمیمی 
ارزشمند دانست و اظهار کرد: با توجه به جلسات 
برگزارشــده با حضور دکتر غریب پور و دیگر 
مسئولان مرتبط به این حوزه، دولت به عنوان 
ناظر بر فعالیت های سرمایه گذاران معرفی شده 
است تا بر تأمین سنگ آهن موردنیاز واحدهای 
ســرمایه گذار مجاز در منطقه نظــارت کند و 
این تصمیم، تأثیر به ســزایی در رشد و توسعۀ 

واحدهای کنســانتره ســازی خواهد داشت.
وی ضمن مثبت خواندن دســتاوردهای این 
بازدیــد تصریح کرد:ایــن بازدیــد و برگزاری 
جلســات پیرامون آن با حضــور نمایندگان 
محترم مجلس و مسئولان منطقه و استان قطعا 
در پیشبرد و همسویی اهداف مؤثر است و این 
نوید را می دهد که با هماهنگی کامل، بتوانیم 
مدیریت بهتری برای پیشــرفت پــروژه های 

موجود در سنگان داشته باشیم. 

معاون وزیر صمت و رئیس هیات عامل ایمیدرو مطرح کرد:

فولاد سنگان؛ عامل توسعۀ پایدار و رونق اقتصادی

 نوسان: ســند راهبردی پژوهشکده 
فولاد دانشگاه صنعتی اصفهان به عنوان 
قطب پژوهشی فولاد ایران میان رئیس 
دانشگاه صنعتی اصفهان و مدیران عامل 
شــرکت فولاد مبارکه و شرکت فولاد 

هرمزگان به امضاء رسید.
به گزارش پایگاه خبری اقتصادبازار، در 
حاشیه نخستین جشنواره و نمایشگاه 
ملی فــولاد ایــران، ســند راهبردی 
پژوهشــکده فولاد دانشــگاه صنعتی 
اصفهان به عنوان قطب پژوهشی فولاد 
ایران میــان رئیس دانشــگاه صنعتی 
اصفهان و مدیران عامل شــرکت فولاد 
مبارکه و شــرکت فــولاد هرمزگان به 

امضاء رسید.
معاون پژوهــش و فناوری دانشــگاه 
صنعتــی اصفهان، با اشــاره به جایگاه 
برجسته این دانشگاه در پژوهش های 
حوزه فولاد کشورگفت: این دانشگاه با 
پشتوانه عظیم استادان و پژوهشگران 
برجسته و توانمند این عرصه و کسب 
رتبه اول کشــور در علم مواد، همکاری 
مؤثری را با صنایع فولادی کشــورآغاز 

نموده است.
دکتر محمدجواد امیدی افزود: بر این 
اســاس و مطابق بــا مأموریت جدید 
پژوهشــکده فولاد دانشــگاه صنعتی 
اصفهان، این پژوهشــکده با مشارکت 
هلدینگ شــرکت فولاد مبارکه شامل 
فولاد مبارکه اصفهان و فولاد هرمزگان، 
مأموریت ارتقا پایداری صنعت فولاد در 
سطح ملی و منطقه ای را در دستور کار 
قرار داده که در انجام این مهم، نوآوری و 
تجاری سازی پژوهش های تقاضامحور، 
آینده محور و خلاقانه مورد توجه ویژه 
قرار گرفته است. وی با بیان دیگر ابعاد 
این سند راهبردی تصریح کرد: در این 
سند با پیش بینی اختصاص یک هزارو 
۱۰۰ میلیارد ریال برای یک برنامه پنج 
ساله، فعالیت های این پژوهشکده در ۷ 
محور مختلف سازمان دهی شده است؛ 
به گونه ای که با همکاری شــبکه ای از 
متخصصین و پژوهشگران سراسرکشور 
راهبــری و مدیریت صنعــت فولاد با 

رویکردی نوین پایه ریزی شود.
معاون پژوهــش و فناوری دانشــگاه 
صنعتی اصفهان ادامه داد: اســتفاده از 
ظرفیت هــای موجود در دانشــگاه ها 
و مراکز علمی وپژوهشــی مشتمل بر 
متخصصان و اعضای هیئت علمی و بهره 
گیری از دانشجویان تحصیلات تکمیلی 
و امکانــات و تجهیزات آزمایشــگاهی 
جهت انجام پژوهش هــای کاربردی، 
اجرای پروژه های نوآورانه توسط مراکز 
نوآوری و شــرکت های اســتارتاپی و 
پرورش و اثبــات ایــده، از جمله ابعاد 
همکاری این پژوهشکده با صنعت فولاد 

کشور خواهد بود.
وی بیان کرد: تدوین دانش فنی و توسعه 
فناوری، امکان ســنجی تولید صنعتی 
و انجام مطالعات اقتصادی، تهیه طرح 
کســب وکار، طراحــی و مهندســی، 
صنعتی سازی محصولات شرکت های 
استارتاپی و تجاری سازی فناوری های 
نوین و ســاخت، اجرا، راه اندازی و بهره 
برداری از واحدهای صنعتی، دیگر مؤلفه 
های تعامل پژوهشکده فولاد دانشگاه 
صنعتی اصفهان با صنایع این حوزه را 

شکل خواهد داد.
معاون پژوهــش و فناوری دانشــگاه 
صنعتی اصفهان در پایان ابراز امیدواری 
کــرد کــه امضــای ســند راهبردی 
پژوهشــکده فولاد این دانشگاه، سبب 
ارتقاء صنعت فولاد کشور در بخش های 

مختلف گردد.

دانشگاه صنعتی 
قطب پژوهشی فولاد شد

industry

رفع محدودیت  از صادرات فولاد
معاون امور معدن و صنایع معدنی وزارت 
نخستین  در  تجارت  و  معدن  صنعت، 
گفت:  فولاد  ملی  نمایشگاه  و  جشنواره 
محدودیت از صادرات فولاد برداشته شد. 
جعفر سرقینی، در ادامه افزود: بیشترین 

توسعه فولاد در دولت یازدهم و دوازدهم 
بود. تا پیش از دولت فعلی، ۱۲۰ میلیون تن 
ظرفیت تولید در زنجیره فولاد داشتیم که 
به ۲۰۵ میلیون تن درحال حاضر رسیده اما 
نباید فراموش کنیم که بیشترین توسعه در 
زمان دولت مرحوم رفسنجانی و وزارت صنایع 
با ریاست آقای حسین محلوجی انجام شده 
است.  وی با بیان اینکه در تولید فولاد، فاصله 
زیادی با چشم انداز ۱٤۰٤ که ۵۵ میلیون تن 
است، نداریم گفت: درحال حاضر به ظرفیت 
تولید ۳٤ میلیون تن فولاد رسیده ایم و ۵۵ 

میلیون تن دور از دسترس نیست.
سرقینی با بیان اینکه نقشه راه جمهوری 
این  به  است  شده  باعث  ایران  اسلامی 
تاکید  از موفقیت در فولاد برسیم،  حد 
کرد: از زمانی که تحریم ها آغاز شده است 
توانسته ایم تنش های ناشی از تحریم و 
نوسانات ارزی را به کمترین میزان ممکن 
برسانیم. وی با اشاره به اینکه فولاد در 
زندگی تک تک ما تاثیر دارد، گفت: ممکن 

است این تنش ها باعث رنجش دوستان 
فولادی شده باشد اما چاره ای نداشتیم 
و این رنجش ها و مشکلات به خوبی و 

خوشی تمام شد ه اند.

امروز صاحب دانش فولاد هستیم
رئیس هیات عامل ایمیدرو ، گفت: صنعت 
 ۲۲۰۰ گردش  از  جهان  فولاد  زنجیره 
 ۶۶ که  است  برخوردار  دلاری  میلیارد 
درصد آن به فولاد و سنگ آهن اختصاص 
دارد.  خداداد غریب پور افزود: امروز صاحب 
دانش و لیسانس در زنجیره فولاد هستیم 
و توان تنظیم فرآیند و اجرا در این زنجیره 

را داریم.
اظهار کرد:  این مطلب  بیان  وی ضمن 
به ظرفیت ۳۵ تا ۳۶ میلیون تن و ماهی 
که  یافتیم  دست  فولاد  تن  میلیون   ۲
و حاصل تلاش  نیست  رخداد کوچکی 
خستگی ناپذیر مردان و زنان این سرزمین 
نهفته است که ایده پردازی و اجرا کردند 
هستیم،  فولاد  دانش  صاحب  امروز،  و 
توان ساخت و طراحی، تنظیم فرآیند و 
اوپریکشن را نیز داریم. وی افزود: از ابتدای 
امسال تا پایان آبان، صادرات زنجیره فولاد 
به ۳.۲ میلیارد دلار رسیده و اکنون در حال 
برای  مرکزی  بانک  با  برگزاری جلسات 
برون رفت از مشکلات ارزی هستیم. رئیس 
هیات عامل ایمیدرو با بیان اینکه امسال 
حدود یک میلیارد دلار طرح بهره برداری 
می شود، تصریح کرد: سال آینده نیز حدود 
۱.۵ میلیارد دلار وارد مدار تولید خواهد شد. 

جزو  اکتشاف  اینکه  بیان  با  غریب پور 
با  و  است  ایمیدرو  اصلی  سیاست های 
بخش  از  گفت:  می شود،  دنبال  جدیت 
می گیریم.  بهره  اکتشاف  در  خصوصی 
با  زیادی  تعامل  زمینه،  این  در  اکنون 
افزود:  داریم. وی  شرکت های خصوصی 
صنعتگران باید سخن خود را به راحتی 
به دولت منتقل کنند. در کنار هم بودن، 
نتایج فوق العاده ای به بار می آورد. استفاده 
تجربه  از  خصوصی،  کنسرسیوم های  از 
قابل توجه این مجموعه است. در واقع 
صنعتگران و سرمایه گذران با هدایت دولت، 
توسعه را پیش خواهند برد. وی خاطرنشان 
و  اجتماعی  مسئولیت  به  توجه  کرد: 
جلوگیری از تمرکز سرمایه گذاری در یک 
نقطه، از سیاست های اساسی ایمیدرو به 
شمار می آید. وی افزود: ایمیدرو همواره 
خود را متعهد به انجام اقدامات لازم در 

حوزه مسئولیت اجتماعی می داند.

رشد ۳۰ برابری ظرفیت فولاد کشور
فولاد  تولیدکنندگان  انجمن  رئیس 
ایران نیز عنوان کرد: درحال حاضر توان 
از  فولاد  زنجیره  در  داخلی  مهندسی 
کنسانتره و گندله سازی تا نورد و از صفر تا 
صد آن وجود دارد و محصولات آن از سوی 
مهندسان ایرانی ساخته می شوند، حتی در 
برخی فاینانس ها یکی از شرط های ما این 
است که باید شریک ایرانی داشته باشند. 
رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران 
در ادامه خاطرنشان کرد: جشنواره ملی 

فولاد با رویکرد بومی سازی، اتفاق میمون و 
مبارکی است؛ چون قطعه ای در کارخانه ای 
در  کارخانه ای  اما  می شود  بومی سازی 
همسایگی اش همان قطعه را ندارد و با این 
مشکل روبه رو است که اطلاعی از اینکه 
این قطعه در داخل تولید می شود، ندارد. 
این  می تواند  حقیقت  در  جشنواره  این 
ظرفیت ها را معرفی کند. برای مثال یک 
قطعه از فولاد خراسان، بومی سازی شده 
بود که فولادساز دیگری در شهر دیگر از آن 

آگاهی نداشت. 
رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران با 
اشاره به اهمیت بومی سازی صنعت فولاد 
راستای  در  کرد:  خاطرنشان  کشور  در 
بومی سازی، انجمن تولیدکنندگان فولاد 
این خلا را احساس کرد تا در جایی این نیاز 
را به شرکت های دانش بنیان معرفی کند. 
این جشنواره نیز با این هدف برای نخستین 
بار برگزار می شود و کاستی هایی دارد که 
امیدواریم با شناخت نواقص و بازخورد آن 
از طرف شرکت کنندگان جشنواره، آن را 

کامل تر کنیم.

تولید فولادهای خاص در دستور کار
حاشیه  در  نیز  عظیمیان،  حمیدرضا 
نخستین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد 
بازارهای  ایران، اظهار کرد: برای توسعه 
خود، تولید محصولاتی برای لوازم خانگی 
در  پتروشیمی  خاص  محصولات  و 
دستورکار نیروهای متخصص این شرکت 
قرار گرفته است. وی با اشاره به شرایط و 

تحریم های ظالمانه آمریکا علیه شرکت 
فولاد مبارکه اصفهان گفت: از دولت انتظار 
می روند برای تامین مواد اولیه فولادمبارکه 
اصفهان مساعدت بیشتری به خرج دهد. 
وی در بخش دیگری از سخنان خود به این 
رویداد بزرگ ملی در صنعت فولاد اشاره و 
خاطرنشان کرد: فعالیت های بومی سازی 
در جای جای کشور به صورت پراکنده انجام 
می شد اما برای اولین بار درکشور است 
که همه حلقه های تولید صنایع فولادی 
در یک مکان کنار هم قرار می گیرند و 
نیازمندی های  و توانمندی های داخلی 

صنعت فولاد در یک مکان عرضه می شود.
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه اصفهان 
تصریح کرد: پیش بینی می کنیم این 
رویداد سرآغاز یک جنبش بزرگ و مثبت 
از  دیگری  بخش  در  عظیمیان  باشد. 
سخنان خود به فروش ۱۵ تا ۲۰ درصد از 
محصولات خود در قالب صادرات اشاره و 
اظهار کرد: تحریم های اخیر در روند توسعه 
بازار این شرکت اخلال ایجاد کرده است که 
کارشناسان درحال پیدا کردن راهکاری 
برای این مشکل هستند. وی سهم صادرات 
کل  از  اصفهان  مبارکه  فولاد  شرکت 

صادارت ایران را یک درصد اعلام کرد.

نخســتین جشــنواره و نمایشــگاه ملــی فــولاد ایــران، ۱۷ تــا ۲۰ دی ۹۷ در محــل نمایشــگاه های بــرج 
گزارش

گروه صنعت

میــلاد، برگــزار شــد و در آن دســتاوردهای صنعــت فــولاد در حــوزه بومی ســازی ارائــه گردیــد. آییــن 
افتتاحیــه ایــن جشــنواره بــا حضــور بــزرگان صنعــت کشــور،  فولادســازان برجســته و روســای تشــکل های زنجیــره 
فــولاد کشــور برگــزار شــد و در پایــان ایــن جشــنواره کــه مــورد اســتقبال شــرکت کنندگان قــرار گرفــت، از اطلــس 
ملــی فــولاد و بانــک اطلاعاتــی تامین کننــدگان زنجیــره آهن و فــولاد رونمایــی و جوایــزی بــه برگزیدگان بومی ســازی 
اهــدا گردیــد. همچنیــن تفاهمنامــه ای بیــن انجمن فــولاد بــا صنــدوق توســعه و نــوآوری ریاســت جمهوری و همچنین 
تفاهمنامــه ای بیــن انجمــن فــولاد ایــران و مرکــز تحقیقــات و فــرآوری مــواد معدنــی ایــران امضــا شــد تــا بــر اســاس 

آن، مرکز تحقیقات به عنوان نمونه آزمایشی بومی سازی صنعت فولاد معرفی شود.

چراغ سبز برای ورود دانش بنیان ها

مدیرعامل فولاد سنگان گفت: با حمایت های مدیریت ارشد فولاد مبارکه، شاهد پیشرفت 
روزافزون پروژه های فولاد سنگان خواهیم بود؛ ضمن اینکه تلاش مجموعۀ فولاد سنگان 
بر آن است که کارخانۀ ۵ میلیون تنی فولاد سنگان، در سال آتی مورد بهره برداری قرار 
گیرد تا شاهد رشد و توسعه ای متوازن و همه جانبه در منطقه باشیم. میرمحمدی، 
خاطرنشان کرد: با حمایت های مدیرعامل فولاد مبارکه، برنامه ریزی ویژه ای برای به بهره 
برداری رسیدن هر چه سریعتر پروژۀ  ۵ میلیون تنی کنسانتره سنگان در دست اقدام است.

در ششمین گردهمایی بزرگ مسئولین دولت و مدیران بنگاه های برتر اقتصادی ایران در 
قالب جشنوارۀ ملی حاتم، دکتر رضا رحمانی وزیر صنعت، معدن و تجارت با اهدای لوح 
تقدیر و تندیس از فولاد مبارکه به عنوان شرکت حامی کالای ایرانی قدردانی کرد. بنا بر 
این گزارش، در این گردهمایی که با حضور جمعی از مدیران، فعالان اقتصادی و اصحاب 
رسانه، در سالن همایش های بین المللی صداوسیما برگزار شد، منوچهر نیک فر معاون 
تکنولوژی فولاد مبارکه به نمایندگی شرکت فولاد  مبارکه این لوح تقدیر را دریافت کرد.

قدردانی وزیر صمت از فولاد مبارکهظرفیت 5 میلیون تن در سال 98 باشیم.
در بیانیه پایانی جشنواره ملی فولاد درخواست شد؛

2۳ دی ماه
روز ملی فولاد

  نوسان: کاردر روز پایانی نخستین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران، بیانیه پایانی 
آن از سوی مهندس اسدااله فرشاد، عضو هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد 
ایران و مدیر عامل شرکت آهن و فولاد غدیر ایرانیان در ۷ بند قرائت شد. متن بیانیه به 

شرح ذیل می باشد:
صنعت فولاد ایران با عبور از مرز ۲۵ میلیون تن تولید سالانه و قرار گرفتن در رتبه دهم 
جهانی، در حال نزدیک شدن به جایگاه شایسته خود در میان ۳۰ کشور فولادساز 
جهان است، در حالی که ۱۰ سال پیش، ایران دومین واردکننده فولاد جهان بود و 

نیمی از مصرف فولاد کشور از خارج تامین می شد.
نخست: اهمیت صادرات

صنعت فولاد ایران درحال حاضر و آینده نزدیک به طور حیاتی متکی به بازار پیچیده 
صادرات و تجارت جهانی خواهد شد. انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران انتظار دارد 
ضمن رفع موانع صادراتی و تسهیل این امر هر گونه تغییر در مقررات حاکم بر صادرات 
با کارشناسی دقیق و سنجش کامل پیامدهای تصمیم، انجام شود و از تصمیم های 

عجولانه دوری شود.
دوم: بازگشت ارز به چرخه تولید

با توجه به تشدید تحریم های ظالمانه علیه کشورمان و محدودیت های تامین ارز 
درخواست می شود برای رفع نگرانی ها بابت بازگشت ارز به کشور، صادرات به طور 
مستقیم از سوی تولیدکنندگان یا شرکت های مورد معامله و تایید ایشان انجام شود. 
تاکید می شود تمام تولیدکنندگان فولاد ایران، ارز حاصل از صادرات را برای استمرار 

چرخه تولید به کشور بازمی گردانند.
سوم: رقابت برابر و مدیریت بازار داخل

با توجه به خصوصی سازی بیشتر کارخانه های دولتی و به چرخه تولید رسیدن 
کارخانه های بخش عمومی در سال های اخیر، لزوم تغییر رویکرد جدید دولت در 
نگاه برابر به تمام تولیدکنندگان اعم از خصوصی تاسیس شده و خصوصی شده، 
بیش از پیش اهمیت می یابد. برخورد نهادهایی از جمله بانک، مالیات، بیمه و… بین 

بنگاه های با ریشه مالکیت خصوصی یا دولتی، نیازمند یکسان سازی است.
چهارم: بومی سازی فناوری

صنعت فولاد ایران آماده است در آستانه دهه ششم فعالیت خود و بر پایه تلاش های 
انجام شده در سال های گذشته، در سال تولید ملی نسبت به تلاش بیشتر برای 
بومی سازی بیشترین نیازها با همکاری و یاری متخصصان توانمند داخلی اقدام کند 
و با کمک خداوند از این دور خطیر نیز عبور کند تا برگ دیگری بر افتخارات صنعتی 

جمهوری اسلامی ایران اضافه شود.
پنجم: روز ملی فولاد

در پایان از دولت محترم درخواست می شود برای ثبت ۲۳ دی به عنوان روز ملی فولاد 
ایران در تقویم رسمی کشورمان اقدام کند.

ششم: ارتقا کیفی در کنار ارتقا کمی تولید
دست اندرکاران صنعت فولاد، خود را متعهد می دانند علاوه بر ارتقای کمی تولید فولاد 
کشور برای ارتقای کیفیت محصولات در حد استانداردهای جهانی، کاهش مصرف 
برق و گاز و به ویژه آب، حفاظت و حراست از محیط زیست، سلامت کارکنان، ارتقای 
همه جانبه سطح ایمنی و بهداشت فردی و جمعی، آموزش موثر کارکنان بهره بردار، بالا 
بردن بازدهی و بکارگیری ظرفیت های اقتصادی و به روزرسانی فناوری، تلاش بیشتری 

کنند و در این راه دست مساعدت مسئولان ذی ربط را به گرمی می فشارند.
هفتم: طرح جامع فولاد به عنوان سند ملی

طرح جامع توسعه فولاد با اعمال اصلاحات پیشنهادی تولیدکنندگان زنجیره 
فولاد به عنوان سند ملی، رسمیت یافته و از سوی همه تولیدکنندگان فولاد کشور 

رعایت می شود.

در نخستین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد مطرح شد؛

رئیس هیات عامل ایمیدرو: توجه به مسئولیت 
اجتماعی و جلوگیری از تمرکز ســرمایه گذاری 
در یک نقطه، از سیاست های اساسی ایمیدرو به 

شمار می آید

هدف گذاری صنعت فولاد رسیدن به جایگاه هفتم دنیا است

فولاد مبارکه مولود انقلاب است

 نوسان: معاون آموزش و پژوهش و فناوری وزارت صنعت، معدن و تجارت روز 
چهارشنبه ۱۹ دیماه به همراه جمعی از کارشناسان این معاونت از خطوط تولید فولاد مبارکه 
بازدید کرد. دکتر قبادیان پس از بازدید از خطوط تولید فولاد مبارکه گفت: شرکت فولاد 
مبارکه مولود انقلاب اسلامی و مایۀ افتخار تمامی ایرانیان است. وی با اشاره به تأثیر و نقش 
فولاد مبارکه در تولید ناخالص داخلی، اقتصاد و اشتغال زایی کشور گفت: چتر حمایتی این 

شرکت خانواده های بسیار زیادی را تحت پوشش خود قرار داده که شایستۀ تقدیر است.
معاون آموزش و پژوهش و فناوری وزارت صنعت، معدن و تجارت پیشرفت تکنولوژیکی 
نهادینه شده در فولاد مبارکه را در سطح کشور و خاورمیانه بی نظیر خواند و گفت: تولید 
باکیفیت بر اساس استانداردهای روز دنیا از مهمترین ویژگی های فولاد مبارکه است که در 

فرایند تولید به خوبی مشهود است.
دکتر قبادیان ضمن ابراز خرسندی از اقدامات فولاد مبارکه در زمینۀ توسعۀ فضاهای آموزشی 
و پژوهشی خاطرنشان کرد: توسعۀ تکنولوژیکی امروزه یکی از مهمترین مباحث روز جهان 
است که خوشبختانه ما شاهد آن هستیم که فولاد مبارکه در این عرصه نیز پیشتاز است. 
وی برگزاری جشنواره و نمایشگاه بومی سازی صنعت فولاد را مثبت و فرصتی مغتنم برای 
توسعۀ صنعت فولاد کشور دانست و خاطرنشان کرد: به طورکلی اخیرا در کشور دو اتفاق 
مثبت رخ داده است: یکی برگزاری نمایشگاه پژوهش و فناوری و دیگری برگزاری نمایشگاه 
بومی سازی که هردوی آنها می تواند به توسعۀ علمی کشور، استفادۀ حداکثری از توان 
داخل که بسیار بالا هم هست، رفع نیازهای فناورانۀ کشور و بومی سازی کمک مؤثری کند.

معاون آموزش و پژوهش و فناوری وزارت صنعت، معدن و تجارت:

مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه: برای توســعه 
بازارهای خود، تولید محصولاتی برای لوازم خانگی و 
محصولات خاص پتروشیمی در دستورکار نیروهای 

متخصص این شرکت قرار گرفته است 



سال چهارم/ شماره ۶۶ / ۲۵  دیماه ۱۳۹۷/   ۸  جمادی الاول ۱۴۴۰
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رونوشت آگهی حصروراثت
مجید رفیعیان اصفهانی داراي شناسنامه شماره ۸۹۷ به شرح دادخواست به کلاسه 
۳۰۹۱/۹۷ح۱۰  از این شورا درخواست گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح داده 
که شادروان  صغرا سلیم شهشهانی بشناسنامه ۳۷۹۳۰ درتاریخ ۹۲/۲/۱۵ اقامتگاه

 دائمي خود بدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراست به ۵ پسر و ۳ 
دختر به اسامي: ۱-  فروغ رفیعیان اصفهانی به ش ش ۱۰۳۵ نسبت با متوفی فرزند.۲- 
فردوس رفیعیان اصفهانی به ش ش ۱۰۵۲ نسبت با متوفی فرزند.۳-   ملیحه رفیعیان 
اصفهانی به ش ش ۲۹۷ نسبت با متوفی فرزند.٤-   مسعود رفیعیان اصفهانی به ش ش 
۲۳۰ نسبت با متوفی فرزند.۵-   حمید رفیعیان اصفهانی به ش ش ۷۵۳ نسبت با متوفی 
فرزند.۶-  مجید رفیعیان اصفهانی به ش ش ۸۹۷ نســبت با متوفی فرزند. ۷- حسین 
رفیعیان اصفهانی به ش ش ۲۱۵۸ نسبت با متوفی فرزند ۸- محمد رفیعیان اصفهانی به 

ش ش ۷۷٤ نسبت با متوفی فرزند ولاغیر.
اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه ۱۰ شوراي حل اختلاف. م الف/۳۳۹۸۸۶

رونوشت آگهی حصروراثت

محمد سعید کمالی دولت آبادی داراي شناسنامه شــماره ٤۷۰۷ به شرح دادخواست 
به کلاســه ۳۰۹۷/۹۷ح ۱۰  از این شورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین 
توضیح داده که شــادروان حســین کمالی دولت آبادی بشناســنامه ۱۱۷۱ درتاریخ 
۹۷/۸/۲۸ اقامتــگاه دائمي خود بــدرود زندگي گفتــه ورثه حین الفــوت آن مرحوم 

منحصراست به ۲ پسر ، ۱ دختر  ،۱ همسر  و مادر به اسامي: 
۱-    محمدسعید کمالی دولت آبادی  به ش ش ٤۷۰۷ نسبت با متوفی فرزند.

۲-  سجاد کمالی دولت آبادی به ش ش ۱۸۱۸ نسبت با متوفی فرزند.
۳-   فهیمه کمالی دولت آبادی به ش ش ۹۸۸ نسبت با متوفی فرزند.

٤-   اعظم صامتی    به ش ش ۵۹۰۵۵ نسبت با متوفی همسر.
۵-     شهربانو  داوری به ش ش ۵۶ نسبت با متوفی مادر ولاغیر.

اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواست مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا هرکسي 
اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي ظرف یک ماه به 

شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه ۱۰ شوراي حل اختلاف. م الف/۳٤۰۰۲۷

رونوشت آگهی حصروراثت

ابراهیم اکبری داراي شناســنامه شــماره ۱٤۸۱ به شــرح دادخواســت به کلاسه
 ۳۰۹۰/۹۷ ح ۱۰  از این شورا درخواست گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح داده 
که شادروان نبات صفی خیرآبادی بشناسنامه ٤ درتاریخ ۹۷/۹/۳۰ اقامتگاه دائمي خود 

بدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراست به ۱ پسر  به اسم :

۱- ابراهیم اکبری   به ش ش ۱٤۸۱  نسبت با متوفی فرزند.
 ولاغیر. 

اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد  و یا وصیتنامه از متوفي نزد اوباشد از تاریخ نشرنخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد و الا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه ۱۰ شوراي حل اختلاف. م الف/۳۳۹۹٤۱

رونوشت آگهی حصروراثت

طاهره ضیاء  داراي شناسنامه شــماره ۱۵۳۹ به شرح دادخواست به کلاسه ۳۰۸۲/۹۷ 
ح ۱۰  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنیــن توضیح داده که 
شــادروان آذرمیدخت حســینی بشناســنامه ۷۸۷۳۰ درتاریخ ۹۶/۹/۲۹ اقامتگاه 
دائمــي خود بــدرود زندگي گفته ورثــه حین الفــوت آن مرحوم منحصراســت به 

 ۲ پسر و  ۲ دختر به اسامي: 
۱-   محمدخلیل ضیاء به ش ش ۳۰۱۰ نسبت با متوفی فرزند.
۲-     محمدکاظم ضیاء به ش ش ۶۰۱ نسبت با متوفی فرزند.

۳-   طاهره ضیاء    به ش ش ۱۵۳۹ نسبت با متوفی فرزند .
٤-    رقیه ضیاء    به ش ش ٤۳۰ نسبت با متوفی فرزند ولاغیر.

اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه ۱۰ شوراي حل اختلاف. م الف/۳۳۹۳۱٤

رونوشت آگهی حصروراثت

زهرا مشــفق داراي شناســنامه شــماره ۹۳۵ به شــرح دادخواســت به کلاســه
 ۳۰۸٤/۹۷ ح ۱۰  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح 
داده که شــادروان  محمدتقی مشــفق بشناســنامه ۱۸ درتاریخ ۹۷/۹/۲۳ اقامتگاه 
دائمــي خود بــدرود زندگي گفته ورثــه حین الفــوت آن مرحوم منحصراســت به 

 ۱ پسر،  ۳ دختر و ۱ همسر به اسامي: 
۱-   مهدی مشفق به ش ش ۸٤۹ نسبت با متوفی فرزند.
۲-     زهرا مشفق به ش ش ۹۳۵ نسبت با متوفی فرزند.

۳-    محبوبه مشفق به ش ش ۵۱۲ نسبت با متوفی فرزند .
٤-    طاهره مشفق به ش ش ٤۳۰ نسبت با متوفی فرزند.

۵-  فاطمه مشفق به ش ش ۸۲ نسبت با متوفی فرزند ولاغیر.
اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه ۱۰ شوراي حل اختلاف. م الف/۳۳۹۸۶۵

رونوشت آگهی حصروراثت

محمدمهدی یوسفی کجانی  داراي شناسنامه شماره ۸۲ به شرح دادخواست به کلاسه 
۳۰۵۱/۹۷ ح ۵٤  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح 
داده که شادروان  بتول توســلی کجانی بشناســنامه ٤۰ درتاریخ ۹۷/۱۰/۱ اقامتگاه 
دائمي خود بدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت به  ۳  پسر

 به اسامي: 
۱-   حسین یوسفی کجانی به ش ش ۹۲۶ نسبت با متوفی فرزند.

۲- محمد مهدی یوسفی کجانی    به ش ش ۸۲ نسبت با متوفی فرزند.
۳-    علی یوسفی کجانی   به ش ش ۱۹۵۳ نسبت با متوفی فرزند .

ولاغیر.

اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه ۵٤ شوراي حل اختلاف. م الف/۳۳۹۸۸۵

رونوشت آگهی حصروراثت

مهدی نیک نهاد داراي شناســنامه شــماره ۷۱۶۳ به شــرح دادخواســت به کلاسه 
۳۰٤۷/۹۷ح ۵٤  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح 
داده که شادروان  شکراله حسین دشت بانی ورنوســفادرانی بشناسنامه ۱۵۰ درتاریخ 
۹٤/۱/۱۷ اقامتــگاه دائمي خود بــدرود زندگي گفتــه ورثه حین الفــوت آن مرحوم 

منحصراست به ۳ پسر ، ۲ دختر   و۱ همسر  به اسامي: 
۱-   بهرام نیک نهاد   به ش ش ۳۶۸ نسبت با متوفی فرزند.

۲-    مهدی نیک نهاد   به ش ش ۷۱۶۳ نسبت با متوفی فرزند.
۳-    علیرضا پارسازاده   به ش ش ۱۸۵۱۳ نسبت با متوفی فرزند.

٤-  بدری حسین دشت بانی ورنو سفادرانی  به ش ش ۱٤۳۵۲ نسبت با متوفی فرزند.
۵-  بهناز حسین دشت بانی  به ش ش ٤۹۵ نسبت با متوفی فرزند .

۶-   بتول صدیق حجازی  به ش ش ۱۱۱۶ نسبت با متوفی همسرولاغیر.
اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواست مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا هرکسي 
اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي ظرف یک ماه به 

شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه ۵٤ شوراي حل اختلاف. م الف/۳۳۹٤۶۵

رونوشت آگهی حصروراثت

احمدرضا صادقی  داراي شناســنامه شــماره ۷٤۶ به شــرح دادخواســت به کلاسه
 ۲۸۹۰/۹۷ ح ۱۰  از این شورا درخواست گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح داده 
که شادروان خدیجه مهیاری ده سرخی  بشناســنامه ۷۸۲ درتاریخ ۹۷/۶/۲۶ اقامتگاه 
دائمي خود بدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراست به ۱ پسر و ۱ 

دختر به اسامی  :
۱- احمدرضا صادقی    به ش ش ۷٤۶  نسبت با متوفی فرزند.

۲- پروانه صادقی    به ش ش ٤۱۱  نسبت با متوفی فرزند.
 ولاغیر. 

اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد  و یا وصیتنامه از متوفي نزد اوباشد از تاریخ نشرنخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد و الا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه ۱۰ شوراي حل اختلاف. م الف/۳۳۹۹۶۷

رونوشت آگهی حصروراثت

سهیلا شــاه گلی  داراي شناسنامه شــماره ۲۷۶ به شــرح دادخواســت به کلاسه 
۳۰۸۹/۹۷ ح ۱۰  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح 
داده که شــادروان صدیقه فلاحتی بشناســنامه ٤۸۳۷۷ درتاریخ ۹۷/٤/۲۹ اقامتگاه 
دائمي خود بدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت به  ۳ دختر

 به اسامي: 
۱-  شهلا شاه گلی به ش ش ۳۲۹ نسبت با متوفی فرزند.

۲-  سهیلا شاه گلی    به ش ش ۲۷۶ نسبت با متوفی فرزند.
۳-   زهرا شاه گلی    به ش ش ۹۵۲ نسبت با متوفی فرزند .

ولاغیر.

اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه ۱۰ شوراي حل اختلاف. م الف/۳۳۹۳۹۲

رونوشت آگهی حصروراثت

مرتضــی کریمیان قهجاورســتانی  داراي شناســنامه شــماره ۵۹۲٤۰ بــا وکالت 
مهدی یاریــان به شــرح دادخواســت بــه کلاســه ۳۰۵۳/۹۷ ح ۵٤  از این شــورا 
درخواســت گواهــي حصروراثــت نمــوده و چنیــن توضیــح داده که شــادروان  
حســین کریمیــان قهجاورســتانی بشناســنامه ٤۲ درتاریــخ ۹۷/۷/۲۳ اقامتگاه 
دائمــي خود بــدرود زندگــي گفته ورثه حیــن الفــوت آن مرحوم منحصراســت 

به ۱ همسر ، پدر و مادر به اسامی :
۱-   زهره خاری قهجاورستانی  به ش ش ۳۷ نسبت با متوفی همسر.

۲-  مرتضی کریمیان قهجاورستانی    به ش ش ۵۹۲٤۰ نسبت با متوفی پدر.
۳-  شیرین فانی   به ش ش ۱۸۹٤ نسبت با متوفی مادر .

ولاغیر.
اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه ۵٤ شوراي حل اختلاف. م الف/۳۳۹۹۳۶

رونوشت آگهی حصروراثت
مهین اویسی دهنوی داراي شناســنامه شماره ۵۸۸ به شــرح دادخواست به کلاسه 
۳۰۹۲/۹۷ ح ۱۰  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح 
داده که شــادروان ماه ســلطان نصوحی دهنوی بشناســنامه ۱۶۸ درتاریخ ٤/۹۳/۲ 
اقامتگاه دائمي خود بدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت به

 ۳ پسر و ۳ دختربه  اسامی: 
۱-    منیژه اویسی دهنوی به ش ش ٤۸۰۳۲ نسبت با متوفی فرزند.

 ۲-    مهین اویسی دهنوی به ش ش ۵۸۸ نسبت با متوفی فرزند. 
۳-  مریم اویسی دهنوی به ش ش ۱۸ نسبت با متوفی فرزند.

٤-   مهدی اویسی دهنوی به ش ش ۳۱۳ نسبت با متوفی فرزند.
۵-    محمدرضا  اویسی دهنوی به ش ش ٤۳۷۶۰ نسبت با متوفی فرزند. 
۶-    داود  اویسی دهنوی   به ش ش ٤۰۶۲۹ نسبت با متوفی فرزند  ولاغیر.

 اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد  و یا وصیتنامه از متوفي نزد اوباشد از تاریخ نشرنخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد و الا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه ۱۰ شوراي حل اختلاف. م الف/۳٤۰۰۲۶

رونوشت آگهی حصروراثت

حوری وش یزدانفر داراي شناســنامه شــماره ۱ به شــرح دادخواســت به کلاســه 
۳۰۵۲/۹۷ ح ۵٤  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح 
داده که شــادروان  ســیاوش ایلبیگی بشناســنامه ۱۲ درتاریــخ ۹۷/۹/۲۳ اقامتگاه 
دائمي خود بدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت به ۱ پســر  

و  ۲ دختر  و  ۱ همسربه اسامی: 
۱-   سیاوش ایلبیگی    به ش ش ۱۱۶۸ نسبت با متوفی فرزند.

 ۲-    الهه ایلبیگی  به ش ش ۱۲۸٤۸۸۶۸۱۶ نسبت با متوفی فرزند. 
۳-   شهرزاد  ایلبیگی  به ش ش ۱۰۹٤۲ نسبت با متوفی فرزند.

٤-   حوری وش یزدانفر به ش ش ۱ نسبت با متوفی همسر.
ولاغیر.

 اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد  و یا وصیتنامه از متوفي نزد اوباشد از تاریخ نشرنخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد و الا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه ۵٤ شوراي حل اختلاف. م الف/۳۳۹۹٤۸

رونوشت آگهی حصروراثت

علیرضا دلیرپور داراي شناسنامه شماره ۳۲٤۰٤۳۸۱۵۱ به شرح دادخواست به کلاسه 
۳۰۵٤/۹۷ح ۵٤  از این شورا درخواست گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح داده 
که شادروان امیر دلیرپور بشناســنامه ۶٤۵۰ درتاریخ ۹۷/۱۰/۱۰ اقامتگاه دائمي خود 
بدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت  به ۱ پســر ، ۳  دختر  و 

همسر  به اسامي: 
۱-  علیرضا  دلیرپور    به ش ش ۳۲٤۰٤۳۸۱۵۱ نسبت با متوفی فرزند.

۲-    ساز دلیرپور  به ش ش ۵۷۵ نسبت با متوفی فرزند.
۳-   سارا  دلیرپور  به ش ش ۱۵ نسبت با متوفی فرزند.

٤- بهاره دلیرپور   به ش ش ۱۰٤٤۷ نسبت با متوفی فرزند.
۵-     نزهت ملاجعفری به ش ش ۹۳ نسبت با متوفی همسر  ولاغیر.

اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواست مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا هرکسي 
اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي ظرف یک ماه به 

شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه ۵٤ شوراي حل اختلاف. م الف/۳۳۹۹٤۹

رونوشت آگهی حصروراثت

نرگس رحیمی چمکاکائی داراي شناسنامه شماره ۳٤ به شرح دادخواست به کلاسه 
۳۰٤۶/۹۷ ح ۵٤  از این شورا درخواست گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح داده 
که شادروان   حیدرعلی رحیمی چمکاکائی بشناسنامه ۲۸۷ درتاریخ ۹۷/۹/۲۷ اقامتگاه 
دائمي خود بدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت به ۱ پســر  

و  ۳ دختر  و ۱ همسربه اسامی: 
۱- علیرضا رحیمی چمکاکائی به ش ش ۹۰  نسبت با متوفی فرزند.

 ۲-    نرگس رحیمی چمکاکائی به ش ش ۳٤ نسبت با متوفی فرزند. 
۳-     فاطمه رحیمی چمکاکائی  به ش ش ۱۶۰۷ نسبت با متوفی فرزند.

٤-    زهرا رحیمی چمکاکائی به ش ش ۱۸٤ نسبت با متوفی فرزند.
۵-  عزت بوستانی   به ش ش ۵۶۷ نسبت با متوفی همسرولاغیر.

 اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد  و یا وصیتنامه از متوفي نزد اوباشد از تاریخ نشرنخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد و الا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه ۵٤ شوراي حل اختلاف. م الف/۳۳۹٤۱۶

رونوشت آگهی حصروراثت
وحید خداپرســت داراي شناسنامه شــماره ۱۰۳۶ به شــرح دادخواست به کلاسه 
۳۰۹۳/۹۷ ح ۱۰  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح 
داده که شــادروان  قربانعلی خداپرست بشناســنامه ۲۹ درتاریخ ۹۵/۱۱/۲۷ اقامتگاه 
دائمــي خود بــدرود زندگي گفته ورثــه حین الفــوت آن مرحوم منحصراســت به

 ۲ پسر و ٤ دختربه  اسامی: 
۱-   سعید خداپرست به ش ش ۷۸۰ نسبت با متوفی فرزند.

 ۲-    وحید خداپرست به ش ش ۱۰۳۶ نسبت با متوفی فرزند. 
۳- زهرا خداپرست به ش ش ۶۳۹ نسبت با متوفی فرزند.

٤-    کبری خداپرست به ش ش ۲۶ نسبت با متوفی فرزند.
۵-   پروین خداپرست به ش ش ۹۳۳ نسبت با متوفی فرزند. 

۶-    شیرین خداپرست   به ش ش ۱۱۲۰۱۰۰۵۹۳ نسبت با متوفی فرزند  ولاغیر.
 اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد  و یا وصیتنامه از متوفي نزد اوباشد از تاریخ نشرنخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد و الا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه ۱۰ شوراي حل اختلاف. م الف/۳۳۹۹۷۵

رونوشت آگهی حصروراثت
پروین افیونی  داراي شناســنامه شــماره ۹٤۹ به شــرح دادخواســت به کلاســه 
۳۰۹٤/۹۷ ح ۱۰  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح 
داده که شــادروان  عبدالصمد افیونی بشناســنامه ۸۷ درتاریــخ ۹۷/۲/۱۷ اقامتگاه 
دائمــي خود بــدرود زندگي گفته ورثــه حین الفــوت آن مرحوم منحصراســت به

 ۲ پسر، ۳ دختر و ۱ همسر به  اسامی: 
۱- علیرضا  افیونی به ش ش ۵۸۲۶۵ نسبت با متوفی فرزند.

 ۲-   حمیدرضا   افیونی به ش ش ٤۰۱۲٤ نسبت با متوفی فرزند. 
۳-  مهین دخت   افیونی به ش ش ۵۵٤۶۱ نسبت با متوفی فرزند.

٤-     پروین   افیونی به ش ش ۹٤۹ نسبت با متوفی فرزند.
۵- اعظم   افیونی به ش ش ۳۸۳۷۲ نسبت با متوفی فرزند. 

۶-    زینب گلی    به ش ش ۱۱۵۲ نسبت با متوفی همسر  ولاغیر.
 اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد  و یا وصیتنامه از متوفي نزد اوباشد از تاریخ نشرنخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد و الا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه ۱۰ شوراي حل اختلاف. م الف/۳٤۰۰۰۵

Trading

رونوشت آگهی حصروراثت

ناصر صادقی داراي شناســنامه شــماره ۶٤۶۶۹ به شــرح دادخواســت به کلاســه 
۳۰۳۹/۹۷ح۱۰  از این شورا درخواست گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح داده 
که شــادروان  جمیله صادقی علویجه بشناســنامه ٤۱۶٤ درتاریخ ۸۶/۱۱/۱۹ اقامتگاه 
دائمي خود بدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت به ۵ پسر و ۲ 

دختر و همسر به اسامي: 
۱-  مرتضی صادقی علویجه به ش ش ۸۹۳ نسبت با متوفی فرزند.۲-  محمد صادقی علویجه 
به ش ش ۲ نســبت با متوفی فرزند.۳-   منصور صادقی علویجه به ش ش ۵۸۳۳۶ نسبت با 
متوفی فرزند.٤-  ناصر صادقی به ش ش ۶٤۶۶۹ نسبت با متوفی فرزند.۵- رسول صادقی به 
ش ش ۹۵٤ نسبت با متوفی فرزند.۶-  اشرف صادقی علویجه به ش ش ۷۷۰ نسبت با متوفی 
فرزند. ۷-  زهره صادقی به ش ش ۵۰٤۰٤ نسبت با متوفی فرزند ۸-  اکبر صادقی علویجه  به 

ش ش ٤۱۸۱ نسبت با متوفی  همسر ولاغیر.
اینــک بــا انجــام تشــریفات مقدماتــي درخواســت مزبــور را در یک نوبــت آگهي

 مي نماید تا هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین 
آگهي ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه ۱۰ شوراي حل اختلاف. م الف/۳۳۵۶۱۳

رونوشت آگهی حصروراثت

مرتضــی طرقی داراي شناســنامه شــماره ۷۳۳ به شــرح دادخواســت به کلاســه
 ۳۰۵۹/۹۷ح ۵٤  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح 
داده که شــادروان  بتول صفــدری بشناســنامه ۳۰۳۶۳ درتاریــخ ۹۷/۶/۱ اقامتگاه 
دائمي خود بدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت به۱ پسر ، ۳  

دختر   به اسامي: 
۱-  مرتضی طرقی  به ش ش ۷۳۳ نسبت با متوفی فرزند.
۲-    ملیحه طرقی  به ش ش ۲۵۵ نسبت با متوفی فرزند.

۳-   طیبه طرقی به ش ش ۷٤ نسبت با متوفی فرزند.
٤-    فاطمه طرقی   به ش ش ٤۵ نسبت با متوفی فرزند.

ولاغیر.
اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواست مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا هرکسي 
اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي ظرف یک ماه به 

شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه ۵٤ شوراي حل اختلاف. م الف/۳٤۰۳۸۳

رونوشت آگهی حصروراثت

یاسین مهدوی قهاره داراي شناسنامه شماره ۱۱٤۵۳ به شــرح دادخواست به کلاسه
 ۳۰۹۶/۹۷ح ۱۰  از این شورا درخواست گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح داده 
که شادروان سکینه روحانی قهاره  بشناسنامه ۳۲ درتاریخ ۹۳/۳/۳ اقامتگاه دائمي خود 
بدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراست ۲ پسر و ۲  دختر به اسامي: 

۱-  حسین مهدوی قهاره به ش ش ۷۵۶٤ نسبت با متوفی فرزند.
۲-  یاسین مهدوی قهاره به ش ش ۱٤۵۳ نسبت با متوفی فرزند.
۳-  اعظم مهدوی قهاره به ش ش ۲۸۹۸ نسبت با متوفی فرزند.

٤-     عاطفه  مهدوی قهاره به ش ش ۱۲۷۰۲۸۸۱۹۹ نسبت با متوفی فرزند.
ولاغیر.

اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواست مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا هرکسي 
اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي ظرف یک ماه به 

شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه ۱۰ شوراي حل اختلاف. م الف/۳٤۰۰۲۹

رونوشت آگهی حصروراثت

ســید احمد میرطالب داراي شناسنامه شــماره ۸۵۶ به شــرح دادخواست به کلاسه 
۲۹۵٤/۹۷ح۵٤  از این شورا درخواست گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح داده 
که شادروان سید اســداله میرطالب اسفرجانی بشناســنامه ۲۲۰۱ درتاریخ ۸۲/۶/۲۲ 
اقامتگاه دائمي خود بــدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت به

 ۳ پسر ، ٤ دختر  و ۱ همسر به اسامي: 
۱-  سید احمد میرطالب به ش ش ۸۵۶ نسبت با متوفی فرزند.۲-  سیدمحمود میرطالب 
اســفرجانی به ش ش ۱۰۸۲ نسبت با متوفی فرزند.۳-  ســید رمضا نمیرطالب به ش ش 
۱۱۳ نسبت با متوفی فرزند.٤-  زینب بیگم میرطالب به ش ش ۳۰۸۵ نسبت با متوفی فرزند.

۵- فریبا میرطالب اسفرجانی به ش ش ۱۷۱ نسبت با متوفی فرزند.۶- فرزانه میرطالب به 
ش ش ۶۹۱ نسبت با متوفی فرزند. ۷- فرح ناز میرطالب به ش ش ۵٤۳ نسبت با متوفی فرزند 

۸-   صغری عباسیان به ش ش ۱۳۲ نسبت با متوفی همسر ولاغیر.
اینــک بــا انجــام تشــریفات مقدماتــي درخواســت مزبــور را در یک نوبــت آگهي

 مي نماید تا هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین 
آگهي ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه ۵٤ شوراي حل اختلاف. م الف/۳٤۰۳۸۶

رونوشت آگهی حصروراثت

رسول احمدی کافشانی داراي شناسنامه شماره ۵۳۹۷ به شرح دادخواست به کلاسه 
۳۱۳۶/۹۷ ح ۱۰  از این شورا درخواست گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح داده 
که شادروان   محمدحسین احمدی کافشانی بشناسنامه ٤۱۱ درتاریخ ۹۳/۶/۱ اقامتگاه 
دائمي خود بدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت به ۱ پســر  

و  ۲ دختر  و  ۱ همسربه اسامی: 
۱-    نرجس احمدی کافشانی    به ش ش ۱۲۲۳ نسبت با متوفی فرزند.

 ۲-  اکرم احمدی کافشانی   به ش ش ۳۱۲۵ نسبت با متوفی فرزند. 
۳-    رسول احمدی کافشانی   به ش ش ۵۳۹۷ نسبت با متوفی فرزند.
٤-    زهرا  افسانه هفشجانی به ش ش ۲٤۸۱ نسبت با متوفی همسر.

ولاغیر.
 اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد  و یا وصیتنامه از متوفي نزد اوباشد از تاریخ نشرنخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد و الا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه ۱۰ شوراي حل اختلاف. م الف/۳٤۷۷۰۰

رونوشت آگهی حصروراثت

زهرا قاســمی فرد داراي شناســنامه شــماره ۲۳٤۹ به شــرح دادخواست به کلاسه 
۳۱۸۸/۹۷ ح ۱۰  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح 
داده که شــادروان  اکبر قاســمی فرد بشناســنامه ۸۰ درتاریــخ ۹۲/۱۱/۸ اقامتگاه 
دائمي خود بدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت به ۲ پســر  

و  ۱ دختر  و  ۱ همسربه اسامی: 
۱-   زهرا قاسمی    به ش ش ۲۳٤۹ نسبت با متوفی فرزند.

 ۲-   محمدمهدی قاسمی  به ش ش ۲۹۵۱ نسبت با متوفی فرزند. 
۳-   داود قاسمی   به ش ش ۱۳۸۶ نسبت با متوفی فرزند.

٤-    توران نیک نفس  به ش ش ۱۹٤ نسبت با متوفی همسر.
ولاغیر.

 اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد  و یا وصیتنامه از متوفي نزد اوباشد از تاریخ نشرنخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد و الا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه ۱۰ شوراي حل اختلاف. م الف/۳٤۷۷۰۲

رونوشت آگهی حصروراثت

محمد ادیب حاجی باقری داراي شناسنامه شــماره ۲۳۶ به شرح دادخواست به کلاسه 
۳۰۸۷/۹۷ح ۱۰  از این شورا درخواست گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح داده 
که شادروان  محمدعلی ادیب حاجی باقری بشناســنامه ۳۵۸۶۰ درتاریخ ۹۶/۱۰/۲۸ 
اقامتگاه دائمي خود بدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراست ۲ پسر 

و ۲  دختر  و همسر به اسامي: 
۱-   اکبر ادیب حاجی باقری به ش ش ٤۰۳ نسبت با متوفی فرزند.

۲-   محمد ادیب حاجی باقری به ش ش ۲۳۶ نسبت با متوفی فرزند.

۳-  زهره ادیب حاجی باقری به ش ش ۱۵۰۲ نسبت با متوفی فرزند.
٤-     سعیده ادیب حاجی باقری به ش ش ۲۶۵ نسبت با متوفی فرزند.

۵-   طاهره کلاهدوزان به ش ش ۳۵۰ نسبت با متوفی همسر ولاغیر.
اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواست مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا هرکسي 
اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي ظرف یک ماه به 

شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه ۱۰ شوراي حل اختلاف. م الف/۳٤۰۰۶۲

رونوشت آگهی حصروراثت

مهرداد مصطفــی پور داراي شناســنامه شــماره ٤۱۷۳٤ به شــرح دادخواســت به 
کلاســه ۳۰۸۵/۹۷ح۱۰  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین 
توضیح داده که شــادروان ناصر مصطفی پور بشناســنامه ٤۱٤ درتاریــخ ۹۶/۱۰/۲۸ 
اقامتگاه دائمي خود بــدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت به

 ۵ پسر ، ۲ دختر  و ۱ همسر به اسامي: 
۱-  رســول مصطفی پور به ش ش ۲۵٤ نســبت با متوفــی فرزند.۲- ســعید مصطفی 
پور به ش ش ٤۵۷ نســبت با متوفی فرزند.۳-  مهــران مصطفی پور بــه ش ش ٤٤۲۶٤ 
نســبت با متوفی فرزند.٤-  امید مصطفی پور به ش ش ٤۲۸۱۳ نســبت با متوفی فرزند.
۵- زرین مصطفی پور به ش ش ۲۹۱ نسبت با متوفی فرزند.۶- مهرداد مصطفی پور به ش 
ش ٤۱۷۳٤ نسبت با متوفی فرزند. ۷-  ژیلا مصطفی پور به ش ش ۸۸ نسبت با متوفی فرزند 

۸-    بتول مصطفی پور به ش ش ۶۱۸ نسبت با متوفی همسر ولاغیر.
اینــک بــا انجــام تشــریفات مقدماتــي درخواســت مزبــور را در یک نوبــت آگهي

 مي نماید تا هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین 
آگهي ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه ۱۰ شوراي حل اختلاف. م الف/۳۳۹۹۷۷



فارغ از تحلیل میزان قدرت متغیرهای کلاسیکی 
و...  بودجه  کسری  نقدینگی،  رشد  همچون 
البته  که  کشور  اقتصادی  شرایط  توضیح  در 
دفعات  به  ایران  اقتصاد  تجربی  مطالعات  در 
مورد بررسی قرار گرفته اند، در سال های اخیر 
عاملی غیر از این عوامل کلاسیک منجر به بروز 
شوک های روزانه در پهنه اقتصاد و اجتماع زیستی کشور شده است؛ 
چراکه در ماه های اخیر حتی با تصحیح سیاست های مالی و پولی، دولت در 

مهار نابسامانی های اقتصاد موفقیت چندانی نداشته است.
واقعیت این است که در این روزها و ماه ها در رابطه با کارآمدی دولت در حل 
معضلات اقتصادی و سیاسی کشور، بدبینی مفرطی در ذهن اقشار مختلف 
مردم شکل گرفته و این بدبینی منجر به تقویت انتظارات عقلایی در ساختار 
تصمیم سازی شهروندان و فعالان اقتصادی شده است. بنابراین در حال حاضر که 
مردم بر اساس تجربیات گذشته خود یا بر مبنای مشاهدات سیاسی و اقتصادی 
کنونی پیش بینی می کنند درآینده قیمت ها رو به افزایش خواهد بود، طبیعی 
است که میزان تقاضای خود را برای کالا و خدمات افزایش می دهند و متعاقبا 
عرضه کنندگان نیز بر مبنای انتظارات عقلایی از فروش و عرضه کالاهای خود 
به امید افزایش قیمت و کسب سود بیشتر در آینده امتناع می کنند. بدیهی 
است که چنین شرایطی منجر به شکست سیاست های کنترلی دولت می شود و 
متاسفانه در حال حاضر این وضعیت را در کشور مشاهده می کنیم. زیرا با وجود 
روند کاهشی نرخ ارز در ماه های اخیر قیمت ها از چسبندگی غیرطبیعی حمایت 

می کنند)مقاومت بیش از حد در برابر کاهش(.
اما اینکه خود انتظارات بدبینانه نسبت به عملکرد مجموعه تصمیم ساز کشور ناشی 
از چه عواملی است تا حد زیادی به تقلیل و فروکاهی»سرمایه و اعتماد اجتماعی« 
در کشور مربوط است. سرمایه اجتماعی بسته ای از تخصص ها، فن ها و مهارت هایی 
است که تک تک افراد جامعه به آن مجهز ند و عموما در راستای پیشبرد منافع 
شخصی و خانوادگی خود به کار می گیرند. اما اگر مجموعه این فنون و تخصص ها 
در راستای منافع خانواده ای بزرگ به نام کشور بسیج شوند از آن به عنوان ظهور 
سرمایه اجتماعی یاد می شود. سرمایه اجتماعی فاقد مالکیت متمرکز و غیر قابل 
محاسبه است؛ اما تبلور آن به شکل جمعی مبتنی بر نهادینه شدن مفاهیم انسانی 
در کالبد و روح تک تک افراد جامعه است. این مفاهیم عبارتند از: نوع دوستی، 
تعصب به کشور و ارزش های مذهبی، حساسیت به محیط زیست و همچنین 
اعتماد مردم به دولت؛ در واقع اعتماد اجتماعی پاشنه آشیل بروز سرمایه اجتماعی 
است.تقویت اعتماد اجتماعی به میزان بروز شاخص هایی همچون صداقت، عدالت، 
انصاف، نوع دوستی، شایسته سالاری، شفافیت و رضایت نسبی در سطح خانواده، 
جامعه و دولت بستگی دارد. این شاخص ها به جامعه انسجام می دهند، روابط افراد 
را تسهیل می کنند، آنها را نسبت به یکدیگر وفادار نگه  می دارند و در حد متعالی 
منجر به شکل گیری سرمایه اجتماعی در مدیریت جامعه می شوند. اما اینکه چگونه 
این اعتماد منجر به ظهور سرمایه اجتماعی و کمک به مدیریت جامعه می شود، 
دقیقا بستگی به میزان اعتماد سازی نهادهای حاکمیتی در جامعه دارد؛ هر اندازه 
اعتماد اجتماعی تقویت شود، از میزان تصمیمات فردگرایانه عوامل اقتصادی 

کاسته می شود و کارآیی حاکمیت در اثر گذاری جامعه ارتقا می یابد.
در سطور قبلی ذکر شد که بی اعتمادی نسبت به آینده منجر به این شده است 
برای  را  ممکن  احتمال های  تمامی  عرضه کنندگان  و  مصرف کنندگان  که 
حراست از منافع خود لحاظ کنند. زیرا به طور طبیعی افراد در ماهیت عوامل 
اقتصادی )مصرف کننده یا تولید کننده( جنبه های مختلف یک تصمیم را جهت 
حداکثر سازی منفعت خود در نظر می گیرند. حال اگر شرایط به سمتی رود که 
افراد در فرآیندهای تصمیم سازی اقتصادی خود، سناریوهای بدبینانه کمتری 
لحاظ کنند، اعتماد عمومی شکل گرفته و دولت می تواند سیاست های کارآمدتری 
را پیاده سازی کند. یکی از مشاهیر حوزه جامعه شناسی به نام »لاهمن« عنوان 
کرده است که مقوله اعتماد با مفهوم ریسک ارتباط یک به یک دارد و آنجا که 
اعتماد مطرح است، به صورت آگاهانـه در ذهـن فـرد جنبه های متعددی برای 
تصمیم گیری درخصوص اعمال کردن یـک روش عقلایی شکل می گیرد. با این 
تفاسیر وقتی که ذهن یک فرد جنبه های مختلف یک تصمیم را در نظر نمی گیرد 

این فرد به لحاظ ذهنی در وضعیت اطمینـان و اعتماد کامل قـرار دارد.
حال در حد متعالی تر با قوام اعتماد اجتماعی و متعاقبا ظهور سرمایه اجتماعی، 
انتظارات عقلایی افراد از ماهیت حداکثرسازی سود شخصی فاصله معنادار 
می گیرد و در حداکثر سازی کیفیت زیست یک کلیت به نام قوم، شهر، کشور و.. 

متبلور می شود.
شایان ذکر است در یک دهه گذشته بنا بر اهمیت مقوله اعتماد اجتماعی و 
راهکارهای ارتقای آن، مطالعات متعددی در سطح کشور انجام شده است که اکثرا 
پیمایشی و متکی به ابزار پرسش نامه بوده اند. هرچند شاخص ها و محورهای مورد 
سنجش در این پژوهش ها متعدد و متنوع بوده است. اما جمع نتایج این پژوهش ها 
حاکی از وضعیت نامناسب اعتماد اجتماعی در کشور دارد. شواهد میدانی نیز حاکی 
است که در حال حاضر ترس افراد از یکدیگر، ترس از دولت، عدم رعایت قانون 
درسطح افراد و حاکمیت، خشونتاجتماعی و سود گرایی فردی رو به گسترش است. 
این روزها اگر به بازارهای ارز تهران)سبزه میدان و خیابان فردوسی( مراجعه کنید 
حضور قابل ملاحظه نیروهای امنیتی برای کنترل این بازار، شاخص مناسبی برای 

نشان دادن افول اعتماد و سرمایه اجتماعی است.
البته وضعیت موجود این شاخص بیشتر به سلسله ای از رفتارها و سیاست های 
ناصحیح چند دهه گذشته ارتباط دارد. اما با این وجود مجموعه عملکرد اقتصادی 
و اجتماعی دولت آقای روحانی در دور دوم ریاست جمهوری حاکی از عدم توجه 
کافی به این مقوله بوده است. بنابراین در شرایط حساس کشور بیش از هر زمان 
دیگری لازم است مسوولان تصمیم ساز در کشور به خصوص مجموعه دولت به 

احیای این اعتماد اجتماعی همت گمارند.

بیــژن عبدالکریمی فیلســوف 
برجسته روزگار ماســت. درک 
خوبی ازتحولات اندیشگی ایران 
دارد، با روشنفکران دینی همدلی 
می کند و می کوشد ارتباط خوبی 
با رســانه های جدید و مخاطبان 
خود در حوزه عمومی داشته باشــد. مهمترین دلیل عقب 
ماندگی تاریخی ما را فقدان خودآگاهی تاریخی نسبت به این 
وضعیت می داند و معتقد اســت بدون نزدیک شدن به این 

نقطه کار ما سامان نخواهد یافت. 
چندی پیش و در کلیپ کوتاهی دردمندانــه و ناامیدانه از 
جایگاه فرودست فلسفه نزد جامعه و حکومت در ایران سخن 
گفت و برای واقعی تر شدن مقصودش بیان کرد که جامعه 

ایران به فوتبال بسیار بیشتر از فلسفه نیازمند است! 
فلسفه در ایران دانشی انتزاعی و فارغ از دغدغه های روزمره 
است: آنچه به نام فلسفه اســلامی تدریس می شود کاملا با 
مســائل واقعی ایران معاصر فاصله دارد و آنچه به نام فلسفه 
غرب در آکادمی و موسســات پژوهشــی خارج از دانشگاه 
تدریس می شود نتوانســته به واقعیت های موجود جامعه 
پیوند خورد. این در حالی است که فلسفه در مهد خود یعنی 
غرب به متن زندگی مردم وارد شده است و به دغدغه مردم 

تبدیل شده است .
فلسفه در ایران دانشی غیر کاربردی است: در جامعه ای که با 
مسائل و بحران های فراوانی دست و پنجه نرم می کند روشن 

نیست که فلسفه دقیقا متکفل باز کردن کدام گره است؟! این 
در حالی است که فلسفه در غرب به دلیل جوشش طبیعی 
از متن زندگی روزمره نمی تواند غیر کاربردی باشد، آنچنان 
که امروزه حتی اصول گفتگوی هابرماسی در دانشکده های 
پزشکی اروپا برای کیفیت بخشی به ارتباط میان پزشک و 
بیمار تدریس می شود. کاربردی نبودن فلسفه بیش از همه به 

وارداتی بودن آن باز می گردد. 
در کشوری که فلسفه در آن اینچنین انتزاعی، اشرافی، بی 
روح و غیر کاربردی می نماید در عوض فوتبال تمام ویژگی 

های اهمیت و جذابیت را دارا است. 
شور انگیز است و ســهم عمده ای از مهندسی احساسات 
جوانان را به خود اختصاص می دهد. همچون شــبکه ای 
ســیالیت را در میان آحاد مــردم در ایــران و جهان جاری 

می سازد. 
حجم قابل توجهی از پول را در مناســبات خود به گردش 

درآورده و به رونق سرمایه داری در جهان کمک می کند. 
توده گرا اســت و با گوشت و پوست و اســتخوان مردم در 

آمیخته و تا کنج زوایای روانی افراد سرک می کشد. 
هویت ســاز اســت و می تواند در هنگامه گسســت های 

اجتماعی در آفرینش انسجام ملی تاثیر گذار باشد. 
غرور ملی را بر مــی انگیزد و حتی به طور موقت بر ســایر 
دردها و نارسایی های اقتصادی - اجتماعی یک ملت ماله
 می کشد. حال می توان اذعان کرد که واقعا فوتبال از فلسفه 

مهم تر است!

   روح اله نخعی

سال چهارم
شماره شصت و شش
۲۵  دیماه ۱۳۹۷

۸ جمادی الاول ۱٤٤۰

 صاحب امتیاز و مدیر مسئول: مجید محققیان
زیر نظر شورای سردبیری
   صفحه آرایی: نوسان

 چاپ: آینده

 آدرس: اصفهان، خیابان میر ابتدای خیابان مصلی پلاک ۴۳
 صندوق پستی: ۸۱۵۸۹۸۱۸۶۵

 تلفن: ۰۳۱-۳۲۶۱۷۸۵۹
 توزیع:آرمان پخش

طبق اعلام مدیرعامل شرکت آبفای کشور میزان مصرف آب در ایران حدود ۳۰ تا 
٤۰ درصد فراتر از میانگین جهانی است. براساس اعلام بانک جهانی، سرانه مصرف آب 
خانگی برای کشورهای بیابانی همچون ایران باید ۷۰ لیتر در شبانه روز باشد، اما اکنون 
بیش از این مقدار در شبانه روز مصرف می شود. در سال ۱۳۹۳، حدود ۵۵۰ شهر تنش 
آبی داشتند که این عدد اکنون به  ۳۳٤ شهر رسیده است؛ البته هنوز تنش آبی در 

ایران بجد باقی است. 

چاپ کاغذ برای هر تراکنش از دستگاه های کارتخوان، سالانه هزینه هنگفتی را به کشور 
تحمیل می کند. بررسی رسیدهای صادر شده در دستگاه های کارتخوان نشان  می دهد 
طول استاندارد هر رسید که تمام مندرجات ضروری را در خود جا داده باشد، حدود ۸ 
سانتیمتر است. با نگاهی به آمار رسمی شاپرک، برآورد می شود که طی هشت ماه اول  
سال جاری، حدود ۲۶۵۰ تن کاغذ حرارتی مخصوص کارتخوان ها مصرف شده  است 
که با دلار ۱۰ هزار تومانی، حدود ۱۵.۵ میلیون دلار صرف واردات کاغذ رسید شده  است.

١٥,٥ میلیون دلار هزینه کاغذ رسید بانکیمصرف آب ۴۰درصد بیشتر از میانگین جهانی

جامعه محروم از 
تصمیم گیری زنانه

سناریو سازی در اذهان عمومی

  هفته نامه
n a v a s a nW e e k l y

از امام رضا ) علیه السلام ( از حقیقت 
توکل سؤال شد . 

فرمود : این که جز خدا از کسی نترسی.

 جامعه

  امنیت  کشکول

15 Jan 2019
 no 66

Various
www.eghtesadbazar. ir

شمــاره 
شصت و شش

نظرات خود را  در خصوص محتوای نشریه به ایمیل ما ارسال کنید  info@eghtesadbazar. ir

چرا " فوتبال" از "فلسفه" مهم تر شده است؟

تبلیغات با وجود ظاهر جذاب و فریبای 
خود، به غایت وابسته به فکر و اندیشه و 
خلاقیت و ایده پردازی است. به یاد داشته 
باشیم که این فکر و اندیشه و ایده پردازی، 
نام  به  فرآیندی  نیست.  موردی  و  آنی 
پژوهش در همه جای دنیا اتفاق می افتد 
تا ما با دنیایی از ایده پردازی های متفاوت در اتاق های فکر تبلیغات 
مواجه شویم. پایه های این پژوهش چیست؟ نظرسنجی، اثرسنجی، 

پژوهش درباره رقبا و پژوهش درباره خود مصول یا خدمات.
نظرسنجی

  نظرسنجی از ارکان هویت بخش " کمپین تبلیغاتی " است.اینکه 
چگونه مخاطبان را به مشتری تبدیل کنیم، رویکرد هر نظرسنجی 
در کمپین تبلیغاتی را می سازد. امری که در تبلیغات ایران و با 
هدف تدوین کمپین، از آن غفلت می شود. پاسخ های نظرسنجی از 
مخاطبان است که نشان می دهد چه تفاوتی میان پرسش اساسی و 

جامعه شناختی " خواست مخاطبان با نیازهای آنان " وجود دارد.
اثرسنجی

اثرسنجی گامی پس از نظرسنجی است.  اینکه مخاطبان نسبت به 
چنین محصول یا خدماتی، از چه دیدگاهی برخوردارند. چه آن 
محصول و خدمات وجود داشته باشد، چه مورد مشابه ان در بازار 

قابل دسترس باشد. در هر دو صورت، پژوهشگران موظفند تا ترکیب 
نتایج نظرسنجی با دیدگاههای آنان در خصوص آثار همان محصول یا 
محصول مشابه را در یک پاسخ ترکیبی به اتاق فکر پژوهش ارائه کنند.

محصول یا خدمات رقبا
محصول یا خدمات رقبا که موضوع اصلی کمپین مورد نظر به شمار 
می آید، پایه دیگر این پژوهش را شامل می شود. از قضا، آثار و کتب 
ارزشمندی که در زمینه کمپین نویسی به قلم اساتید این رشته در 
ایران نوشته شده، به خوبی گواهی می دهد که ارکان پژوهشی کمپین 

نویسی تا چه اندازه در تدوین آن، نقش در خور توجهی دارد.

تدوین کمپین
اینک پس از طی این سه گام، کار اصلی پژوهشگران برای تدوین 
کمپین جامع تبلیغاتی فرا می رسد. در این مرحله، داده های سه بخش 
مهم قبلی، پژوهشگران را به این پاسخ می رساند که چه کمپینی باید 
برای محصول یا خدمت مورد نظر تدوین شود که در آن، مثلت " 
تبدیل مخاطبان به مشتریان " ، " دیدگاه مخاطبام با هدف شناسایی 
فاصله خواست تا نیاز آنان " و " مزایا و معایب محصول یا خدمت رقیب 

" دیده شده است.
ضرورت تقویت پژوهش در کمپین نویسی

قدری کلاه خود را قاضی کنیم. آیا ضعف تبلیغات در ایران از نظر 
ایده پردازی، خلاقیت و محتوا، در ضعف کمپین نویسی در ایران 
نیست؟ آیا اگر منصفانه به موضوع بنگریم، به نتیجه ای جز ضرورت 
تقویت پژوهش در کمپین نویسی، می رسیم؟ بی تردید مادام که این 
ضعف اساسی برطرف نشود و پژوهشگران و اساتید این رشته، جدی 
گرفته نشوند و در هزینه های سرسام آور تبلیغاتی، به جای هزینه اجرا، 
هزینه اندک تفکر و پژوهش پرداخت نشود، وضع به همین منوال 
است. تنها نگاهی اجمالی به کمپین های موفق تبلیغاتی برندهای 
بین المللی، به شایستگی نشان می دهد که آنان تا چه اندازه، امر 
پژوهش در تبلیغات را جدی و حرفه ای می انگارند و ما تا کنون، چقدر 

سطحی از کنار این امر مهم گذشته ایم.

نگاره

آیا از بیکاری رنج می برید؟

ضعف کمپین نویسی در ایران

بین الملل

نیمه پنهان بناهای تاریخی

تاریخ

در کنار مقبره خواجه نظام الملک در اصفهان که به دلایلی نامعلوم به 
آن دارالبطیخ هم می گویند، یک بنده  خدایی هم دفن شده به اسم 
سلطان سنجر. یکی از ظرافت های روحیِ سلطان سنجر سلجوقی این 
بود که  محبت بی دریغی را نثار بعضی از غلامانش می کرد و مدتی بعد 
قاطی می کرد و می زد طرف را می کشت. این شیبِ  تند از مرحله یک 
به مرحله صفر، سلطان سنجر را بدل به کیسی مناسب برای مطالعات 
روانکاوی کرده بود،  اما متاسفانه علم پزشکی آن زمان فقط به مرحله 

تشخیص بلغم و صفرا و سودا رسیده بود. 
یکی از پیچیده ترین  پرونده های این قاتل سریالی، کشتن غلامی به 
نام سنقر بود. صدای جغدی شوم روی دیوار قصر به گوش می رسید. 
و  تکان می داد  را  پرده های یک جایی  نسیم شبانگاهیِ مرموزی 
سایه هایی ترسناک روی دیوار می ساخت.  سلطان تمام امرا و فرماندهان 

ارتش را توی اتاقی جمع کرد و بعد سنقر را صدا زد بیاید داخل و به 
محض آن که  بینوا پایش را گذاشت توی اتاق، سلطان مثل پلنگ پرید 
و با دشنه پاره پاره اش کرد. بعدها تمام فرماندهان  یک صدا شهادت 
دادند که  سنجر، وابسته به  دشمن بوده و قصد ترور  پادشاه را داشته 
که با هوشیاریِ ایشان طرح ترور ناکام مانده است. یاقوت الدرشت، 
مورخ نامدارِ مینی مالیست،  در فصلی اختصاصی از کتاب مشهورش 
»سلاطینِ شگفت انگیز« نحوه مرگ سلطان سنجر را این طور روایت 
 کرده: »سنجر قلبش گرفت و خم شد و بمرد.« پس از استقبال مردم 
از مقبره پادشاه، شعبه ای از قبر ایشان  در کشور ترکمنستان هم افتتاح 
شد و تصویر سلطان اخیرا طی بازی های پلی اف، با حذف و کور کردن 
حریف،  موفق به راهیابی به روی اسکناس های پنج مناتی ترکمنستان 

شده است.  
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چند هفته پیش، در خیابان مشغول 
بودم  دوستان  از  یکی  پیام  خواندن 
که یک موتوری گوشی ام را از دستم 
کشید و رفت. احساس شدید خسارت 
و عصبانیت اولیه که زمان تماشای دزدِ 
در حالِ دورشدن داشتم، جای خود را 
به احساس ماندگارتر و عمیق تری داده 
است که از همین حالا نگران دائمی بودن 

آن هستم: ناامنی.
از آن روز، ناخودآگاه به شدت متوجه 
فضای اطرافم هستم؛ گوشی جایگزینی 
را دودستی  که موقتاً دست گرفته ام 
سایه های  می گیرم،  خودم  نزدیک  و 
اطرافم را می شمارم و اگر یکی از آن ها 
را  خیابان  دیگر  شود، سمت  نزدیک 
برای ادامه مسیر انتخاب می کنم. صدای 
نزدیک موتور، از عمیق ترین افکار هم 
مرا بیرون می کشد. کمی که از شب 
بگذرد، از عبور از مسیرهای بیش ازحد 
شلوغ یا بیش ازحد خلوت گریزانم. همه 
از چنان  بعد  اطرافیانم می گویند که 
تجربه ای، چنین احساسی، لااقل به طور 

موقت، عادی است.
محله  و  شهر  عملاً  که  احساس  این 
زندگی ام را ناگهان به جایی ناشناخته و 
آزاردهنده تبدیل کرده است، من را یاد 
همه داستان ها و روایت هایی انداخت که 
از قلم زنان خوانده بودم یا از زنان اطرافم 
شنیده بودم. تا دلتان بخواهد داستان 
هست، از متلک انداختن های در حال 
عبور گرفته تا توقف ناگهانی ماشین و 
اقدام به ربایش و سرقت و تجاوز، وسط 

یک روز عادی.
احساس کردم آنچه رخ داده، عینک 
تازه ای به چشمانم زده که از پشت آن، 
تازه دارم شهری که چندسالی است در 
آن زندگی می کنم را می بینم. زمانی که 
می شنویم چندنفر از زنان شورای شهر 
تهران، پیگیر شدند تا با تصویب قوانینی، 
نصب تبلیغات در دو طرف پل های عابر 
پیاده را به شکلی که دیدِ آن ها را ببندد، 
می توانیم  کنند،  ممنوع  و  محدود 
بی خبری  بگیریم که مشکل،  نتیجه 
از  امنیتی ما  تصمیم گیران شهری و 

تجربه زیسته زنان است.
نهادهای تصمیم گیر تا حد زیادی از 
حضور زنان محروم اند، مردان جامعه ما به 
دلیل سنت های کهنه نابجا و فاصله هایی 
که در مسیر زندگی وجود دارد، خبری از 

تجربه زنان زندگی در شهر ندارند.
این وضعیت، در یک چرخه، خود تبدیل 
به یکی دیگر از موانع رشد و پیشرفت 
زنان می شود. شاید این یک دلیل دیگر 
برای اهمیت مفهوم نمایندگی است؛ 
تا زمانی که قشری، به اندازه کافی در 
صحنه مدیریتی و تصمیم گیری و حتی 
نماینده های  ملی،  گفت وگوهای  در 
کافی و کارآ نداشته باشد، عملاً خارج از 
حوزه استحفاظی ساختار حاکم زندگی 
سوژه  صرفاً  دغدغه هایش  و  می کند 
نوشته هایی این چنین برای مردانی مثل 
من می شود تا به ژست دغدغه حقوق 

زنان یا حقوق اقلیت هایمان برسیم!

  حامد بذرافکن

ده
ن زا

سی
ر ح

جاب


